
DWUTYGODNIK
dzielnicy dzielnicy miasta miasta gminy gminy gminy gminy gminy
URSUS WŁOCHY PIASTÓW PRUSZKÓW BRWINÓW MICHAŁOWICE OŻARÓW MAZ. BŁONIE STARE BABICE

Mocne Strony
NR 17 (135)/2022 (ROK VII) 6 PAŹDZIERNIKA 2022 R. GAZETA BEZPŁATNA mocnestrony.com.pl ISSN 2451–3377

https://mocnestrony.com.pl 🗓 Kolejne wydanie   20  PAŹDZIERNIKA 2022www.facebook.com/mocnestronycompl

IV PÓŁMARATON „LASY NAD UTRATĄ” ......  4

GMINA MICHAŁOWICE

HULAJNOGI I ROWERY ELEKTRYCZNE
W MIEŚCIE  ........................................................ 12

PIASTÓW

BOOM INWESTYCYJNY W POWIECIE  ............ 3

POWIAT PRUSZKOWSKI

W NUMERZE M.IN.:

DULAG 121 
TĘDY PRZESZŁA 
WARSZAWA

STR. 8-9

ZABYTKOWE TRAKTORY
W URSUSIE                    STR. 15



 NR 17(135)/2022  (ROK VII)    |    6 PAŹDZIERNIKA 2022 R.    |    Mocne Strony2 dzielnica URSUS m.st. Warszawy  |  dzielnica WŁOCHY m.st. Warszawy  |  miasto PIASTÓW  |  miasto PRUSZKÓW  |  gmina BRWINÓW  |  gmina MICHAŁOWICE  |  gmina OŻARÓW MAZOWIECKI  | gmina BŁONIE  |  gmina STARE BABICE

NASZE ZDROWIE

n  ��Czy�grypa�może�mieć�wpływ�na�pogorszenie�słysze-
nia? 

Moi klienci często się żalą, że po przebytej grypie za-
częli gorzej słyszeć. Przyczyną takiego stanu mogą być 
powikłania pogrypowe objawiające się np. zapaleniem 
ucha środkowego. Mogą one doprowadzić również do 
niewydolności krążenia, pogrypowego zapalenia mięś-
nia sercowego, zapalenia płuc czy oskrzeli, a nawet za-
palenia opon mózgowo-rdzeniowych. 

n����Jak�rozpoznać�objawy�zapalenia�ucha�środkowego?�
Objawy zapalenia ucha środkowego są tak dokuczli-
we, że trudno ich nie rozpoznać. Dotkliwy ból ucha 
(spowodowany gromadzeniem się w uchu środkowym 
płynu, który napina błonę bębenkową), podwyższona 
temperatura, uczucie pełności w uchu i pogorszenie 
słyszenia (w takim przypadku może nawet dojść do 
pęknięcia błony bębenkowej i wydostania ropnej wy-
dzieliny do kanału słuchowego), a dodatkowo pojawia-
jący się wyciek z ucha – to główne objawy zapalenia 
ucha środkowego. Takiej infekcji nie należy lekcewa-
żyć. Może to spowodować przewlekłe stany chorobowe 
ucha, częściową, a nawet całkowitą głuchotę!

n��Czy�da�się�uniknąć�powikłań�pogrypowych?�
Tak, należy aktywnie przeciwdziałać samej grypie. Le-
karze doradzają szczepienia. Są one szczególnie ważne 
dla osób znajdujących się w grupie ryzyka, w tym osób 
po 65 roku życia. Specjalnie dla nich organizowane są 
programy bezpłatnych szczepień (informacje na ten te-
mat są dostępne u lekarza pierwszego kontaktu). Takie 
szczepienie powinno odbyć się przed rozpoczęciem 
sezonu grypowego, czyli w okresie od września do li-
stopada. Pamiętajmy również o regularnym myciu rąk 
i unikniu bliskiego kontaktu z osobami chorymi. 

n��Jak�odróżnić�grypę�od�„zwykłego”�przeziębienia?�
Główny Inspektorat Sanitarny opracował grafikę, która 
wyjaśnia główne różnice pomiędzy grypą a przezię-

bieniem. Na jej podstawie można samemu dokonać 
wstępnej diagnozy. Grypa rozpoczyna się gwałtow-
nie, zaś w przeziębieniu objawy nasilają się stopniowo. 
Dla grypy charakterystyczna jest wysoka tem peratura 
ciała (nawet 39oC), w przypadku przeziębienia wystę-
puje stan podgorączkowy (temperatura zazwyczaj nie 
przekracza 38oC) i towarzyszą mu ból gardła, chrypka 
oraz katar. Podczas zakażenia wirusem grypy ból 
gardła oraz katar występują rzadko, natomiast poja-
wia się suchy i męczący kaszel z towarzyszącym mu 
bólem klatki piersiowej, mięśni i głowy, a do tych 
objawów mogą dodatkowo dołączyć dreszcze. Gdy je-
steśmy przeziębieni kaszel jest mokry, zalegająca wy-
dzielina powoduje zatkanie nosa oraz często ból zatok. 

n��Co�robić,�jeśli�występujące�objawy�wskazują�na�gry-
pę?�
Pierwsze objawy grypy należy leczyć w domu*) – zale-
cany jest odpoczynek i przyjmowanie dużej ilości pły-
nów. Nie nadużywajmy jednak dostępnych bez recepty 
środków przeciwbólowych i przeciwgorączkowych! 
Jeśli objawy nasilają się, zdecydowanie należy zgłosić 
to lekarzowi, który zastosuje właściwą kurację. 

n��A�jeśli�wystąpi�dodatkowo�ból�ucha?�
Pierwsze oznaki bólu ucha trzeba zgłosić lekarzowi 
pierwszego kontaktu, który najczęściej zleci dodatkową 
diagnostykę i pokieruje nas do specjalisty otolaryngo-
loga. Jeśli po zakończeniu leczenia ból minął, ale nadal 
gorzej słyszymy – warto wykonać kontrolne badanie 
słuchu. Słuch można zbadać w gabinecie protetyki 
słuchu. Badanie jest bezbolesne, trwa kilka minut 
i często jest bezpłatne. Jego wynik pozwala określić, 
czy zmiany w słyszeniu są trwałe i wymagają rehabili-
tacji, czy też należy kontynuować leczenie farmakolo-
giczne. n

*)  W dobie pandemii COVID-19 łatwo jest pomylić objawy grypy z covi-
dowymi. Należy skontaktować się jak najszybciej z lekarzem, szczególnie 
jeśli nie poddaliśmy się żadnym szczepieniom.

Rozmowa z panią AGNIESZKĄ KOŁACZEK 
– protetykiem słuchu w Gabinecie Modelowania Słuchu w Ursusie

Pogorszenie słuchu po przejściu grypy?

OSTEOPATIA
Mgr JAKUB GÓRNICKI  
leczy nagłe, ale też 
i przewlekłe zespoły 
bólowe oraz trudne 
przypadki kliniczne 
bezskutecznie leczone 
metodami szpitalnymi, 
sanatoryjnymi  
lub lekami.

Jest wykładowcą  
w jednej z warszawskich 
uczelni na Wydziale 
Fizjoterapii oraz Medycyny 
Osteopatycznej.

Uzyskał dyplom osteopaty 
w Anglii.

Zbiegi u mgr Górnickiego w ogrom
nej liczbie przypadków zapobiegają 
operacjom przepuklin kręgosłupa 
oraz stawów kolan, bioder, ramion, 
barku.

Techniki zabiegów usprawniają 
połączenia i zależność od kręgosłupa 
układu krwionośnego oraz nerwo
wego, likwidując różne bóle.

Wskazaniami do zabiegów u osteo
pa ty są m.in.: zaburzenia czucia,  
dręt wienie rąk, drętwienie i bóle  
nóg, stany pourazowe, naciągnięcia, 
„kolano skoczka”, „łokieć tenisisty”, 
rwa kulszowa, rwa barkowa, bóle 
kręgosłupa w  każdym odcinku, róż

nego rodzaju zwichnięcia oraz wiele 
innych.

OSTEOPATIA to doskonała i uz
nana metoda leczenia w systemie 
me dycznym. EFEKTY SĄ REWELA-
CYJNE.

Należy mieć badania: RTG lub MR 
(rezonans magnetyczny), ew. bada
nia dotyczące innych chorób.

WAŻNE!
Usuwane są również zaburzenia 
funkcjonalne: układu gastryczne
go, urologicznego, oddechowego, 
zaburzenia koordynacji i psycho
motoryki u dzieci, zespoły bólowe 
u kobiet w ciąży – bez leków.

Diagnostyka i korekta wad po sta
wy u dzieci i młodzieży.

Mgr Jakub Górnicki zaprasza na 
bezpłatną konsultację, by ustalić 
możliwość leczenia oraz ewentualne 
przeciwwskazania.

Ośrodek Naturmed proponuje do
godne terminy i godziny zabiegów 
dla osób pracujących.

Ośrodek Medycyny Manualnej i Osteopatii NATURMED 
Warszawa–Ursus, osiedle Gołąbki, ul. Koronacyjna 15

ZAPISY
od poniedziałku  

do piątku

od 9.00 do 17.00

 tel.:  22 662 49 07 
604 092 007

Bezpieczne i specjalistyczne usuwanie bólu 
DOSKONAŁA TERAPIA USUWAJĄCA WSZELKIE DOLEGLIWOŚCI BÓLOWE, RÓWNIEŻ PO PRZEJŚCIU COVID-19
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POWIAT PRUSZKOWSKI

www.powiat.pruszkow.pl

Mieszkańcy powiatu pruszkowskiego z entuzjazmem przyjęli już kilka mie-
sięcy temu informację o rozpoczynających się wielomilionowych inwesty-
cjach na terenie powiatu pruszkowskiego. Dotyczy to m.in. budowy krytej 
pływalni przy Zespole Szkół Ogólnokształcących i Sportowych przy ulicy 
Gomulińskiego w Pruszkowie, przebudowy Liceum Ogólnokształcącego 
im. T. Kościuszki w Pruszkowie oraz rozbudowy Zespołu Szkół Specjalnych 
im. księdza Jana Twardowskiego przy ulicy Wapiennej w Pruszkowie. 

– Poprawa warunków edukacji dzieci 
i młodzieży jest jednym z prioryteto-
wych zadań zarządu powiatu prusz-
kowskiego – podkreśla Agnieszka 
Kuźmińska, Członek Zarządu Powia-
tu. Jak twierdzi Krzysztof Rymuza, 
Starosta Pruszkowski, Zarząd Powiatu 
dokłada wszelkich starań, aby mło-
dzież z powiatu pruszkowskiego miała 
jak najlepsze warunki do nauki: – Są 
to przedsięwzięcia bardzo potrzebne 
i wyczekiwane, które poprawią kom-
fort uczniom w nauce, a nauczycielom 
w pracy dydaktycznej. Wicestarosta 

Grzegorz Kamiński dodaje: – Nowo-
czesny budynek szkoły będzie przy-
stosowany do potrzeb osób z niepeł-
nosprawnościami i pomieści aż 800 
uczniów. 

– Budowa krytej pływalni to ambitny 
projekt – przekonuje Anna Łapczyń-
ska, kierownik kontraktu. – Oddamy 
obiekt z dwoma nieckami basenowy-
mi, sportową oraz rekreacyjną, w uni-
katowej technologii łączącej trwałość, 
estetykę i walory użytkowe. Pływal-
nia będzie miała pełne wyposażenie 

w atrakcje wodne, oprzyrządowanie 
do zawodów pływackich oraz niezbęd-
ne akcesoria. Obiekt będzie certyfiko-
wany przez Polski Związek Pływacki. 
Dach pływalni będzie tzw. dachem 
zielonym. Interesująca i atrakcyjna bę-
dzie elewacja, gdyż znaczną jej część 
zajmą żaluzje. Wicestarosta Grzegorz 
Kamiński dopowiada: – Mam nadzie-
ję, że mieszkańcy powiatu pruszkow-
skiego będą licznie korzystać z nowej 
pływalni. Jest to obiekt szczególnie 
istotny, który ma znaczący wpływ na 
zdrowie fizyczne i kontakty społeczne 
młodzieży.

Realizacja projektów nie byłaby 
możliwa bez wyjątkowo efektywnego 

modelu finansowania 
Fundusze zewnętrzne pozyskane 
przez powiat pruszkowski do wdroże-
nia tych inwestycji zmniejszyły udział 
środków budżetowych powiatu, któ-
re mogły zostać skierowane na inne 
cele. Jak przekazała pracująca w sta-
rostwie Marta Cygan, kierownik ds. 
inwestycji kubaturowych i remontów: 
– Na budowę pływalni uzyskaliśmy 
dofinansowanie z Ministerstwa Spor-
tu i Turystyki w kwocie 10,6 mln zł. 
Oddanie krytej pływalni do użytku 
zaplanowano na wrzesień 2023 roku. 
Dla Liceum Ogólnokształcącego im. T. 
Kościuszki dofinansowanie z budżetu 
woj. mazowieckiego wyniesie 4 mln 
zł oraz prawie 14 mln zł z Rządowego 
Funduszu Polski Ład, a zakończenie 
inwestycji planowane jest na czerwiec 
2024 r. Natomiast rozbudowa ZSS to 
dofinansowanie z budżetu woj. mazo-
wieckiego w kwocie 4 mln zł oraz 50% 
darowizna od Fundacji Pruszyński, 
a zakończenie prac to czerwiec 2023 r. 
Zakładamy, że terminy realizacji tych 
znaczących inwestycji są realistyczne 
i zostaną dotrzymane przez wyko-
nawców. 

Krzysztof Rymuza Starosta Prusz-
kowski podsumowuje: – Ostatnie lata  
były czasem intensywnej i wytężonej 
pracy Zarządu Powiatu oraz wszyst-
kich pracowników starostwa. Mimo 
pewnych trudności – chociażby tych 
wynikających z wybuchu pandemii – 
udało nam się zrealizować liczne cele, 
które postawiliśmy sobie na początku 
kadencji zarówno te, dotyczące reali-
zacji wielu działań inwestycyjnych, 
jak i inne projekty rozwijające powiat 
pruszkowski, służące mieszkańcom. 
Warto zauważyć, że mamy rekordo-
wy budżet na wydatki inwestycyjne 
w 2022 r.

Mieszkańcy powiatu pruszkowskiego 
nie kryją zadowolenia z obecnie 

realizowanych inwestycji 
– Nowy basen bardzo przyda się w po-
wiecie pruszkowskim. Już nie mogę 
się doczekać jak zabiorę swoje wnuki 
w przyszłym roku. Z Piastowa to nie-
daleko – przekonuje Pan Zbigniew 
z Piastowa. 

Z kolei Pani Wanda z Pruszkowa do-
daje: – Długo czekałam na remont 
tej szkoły. Cieszę się, że to właśnie 
ma miejsce. Moja wnuczka chodzi do 
tego liceum, a wnuk dopiero tam się 
wybiera. Wszyscy jesteśmy podekscy-
towani.

Starostwo Powiatowe w Pruszkowie

BOOM INWESTYCYJNY 
W POWIECIE PRUSZKOWSKIM 
– mieszkańcy zadowoleni

Przebudowa Liceum 
Ogólnokształcącego 

im. T. Kościuszki w Pruszkowie

Budowa krytej pływalni przy Zespole Szkół 
Ogólnokształcących i Sportowych 

przy ulicy Gomulińskiego w Pruszkowie

Rozbudowa Zespołu Szkół Specjalnych 
im. księdza Jana Twardowskiego 

przy ulicy Wapiennej w Pruszkowie
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GMINA MICHAŁOWICE

Powoli staje się tradycją, że w połowie września odbywa się Półmaraton 
„Lasy nad Utratą” – największe wydarzenie biegowe w gminie Michałowice. 
W sobotę, 17 września, odbyła się jego IV edycja. 

W Otwartej Strefie Rekreacji nad Zalewem 
w Komorowie zgromadzili się uczestnicy, 
ich najbliżsi, znajomi i wszyscy zaintereso-

wani obserwowaniem zmagań sportowych. Trasa 
w większości prowadziła drogami leśno - szutro-
wymi. Jedynie początkowy i końcowy odcinek 
biegnący pokonywali asfaltem. Tradycyjnie wy-
ścigi odbyły się na dystansach 5 km i 21 km (z 
małym kawałkiem). Nowością były sztafeta oraz 
biegi dzieci w trzech kategoriach wiekowych i na 
3 różnych dystansach. Start i meta były w tym 
samym miejscu. Zawodnicy startowali znad Za-
lewu, biegli do Lasu Chlebowskiego, gdzie bieg-
nący na 5 km robili jedną pętlę i kierowali się do 
mety, natomiast „półmaratończycy” po dotarciu 
do lasu musieli zrobić na jego terenie cztery okrą-
żenia i dopiero wtedy ruszali w kierunku mety. 

FREKWENCJA
Na starcie stanęło 375 biegaczy, w tym 136 za-
wodników wybrało dystans 5 km, a 137 – to 
uczestnicy półmaratonu. Pozostali to czterooso-
bowe sztafety i dzieci. O ocenę tegorocznej fre-
kwencji i całej imprezy poprosiłem Komando-
ra Biegu – Radosława Chlebickiego. – Liczba 
uczestników była podobna, jak w latach ubie-
głych. Kto chciał – to się zapisał. Widać, że to się 
ustabilizowało na pewnym poziomie i jesteśmy 

z tego zadowoleni. Nie ma potrzeby limitowania 
uczestników. To taki kameralny leśny bieg i taka 
ilość uczestników jest dobra. Biegałem w różnych 
biegach i lubię takie, kiedy nie jest za ciasno na 
trasie, szczególnie na 5km, bo tempo wtedy jest 
szybsze, biegnie się przez las i można się prze-
wrócić. W przypadku półmaratonu może to doty-
czyć pierwszego okrążenia. 

NOWOŚCI
Po raz pierwszy zorganizowano bieg sztafeto-
wy. Czteroosobowe zespoły startowały razem 
z uczestnikami półmaratonu i miały do pokonania 
taki sam dystans. Pierwszy i czwarty zawodnik 
mieli trasę trochę dłuższą, bo musieli najpierw 
dobiec do lasu, a potem z lasu do mety. Cała 
czwórka pokonywała po jednym „leśnym” okrą-
żeniu przekazując sobie pałeczkę na poszczegól-
nych etapach. Wystartowało 7 drużyn. 
Radosław Chlebicki: – Pomysł wyszedł od Dzia-
łu Sportu i Promocji Urzędu Gminy Michałowi-
ce. Ja od początku byłem „za”, to bardzo inte-
grujące. Nawet jeśli tych sztafet było tylko kilka, 
to kilka następnych próbowało się stworzyć. 
Bardzo mi się to spodobało, podobnie jak biegi 
dzieci. To duże uatrakcyjnienie biegu.
Dzieci biegły w trzech kategoriach wiekowych. 
Trasy dla nich były poprowadzone tymi samymi 

drogami, co dla dorosłych, jednak odcinki były 
znacznie krótsze. Najpierw startowali najmłodsi, 
z rocznika 2015, na dystansie ok. 200 m. Po nich 
dzieci urodzone w latach 2012–2014 miały do 
pokonania odcinek ok. 400 m, i na koniec rocz-
niki 2009–2011 – dystans ok. 1000 m.
Zapytałem o sztafetę i biegi dzieci – Czy to świe-
ży pomysł? 
– Chcieliśmy to wprowadzić już w zeszłym roku, 
ale wtedy pogoda to była „czarna rozpacz” 
– mówi Radosław Chlebicki. – Padało nie tylko 
w dzień zawodów, ale i przed. Mimo to frekwen-
cja była przyzwoita. Było błoto i duże kałuże 
na trasie. Oczywiście jest to bieg terenowy, więc 
nie narzekamy na nierówne podłoże i korzenie. 
To zaleta naszego biegu. Biegów ulicznych jest 
wszędzie dużo, a leśnych zdecydowanie mniej. 
Sztafetę i biegi dzieci wprowadziliśmy w tym 
roku. Zalew w Komorowie przeszedł gruntowny 
remont, co widać, ale pewne prace są jeszcze 
kończone, więc dzieci biegły po ulicy Leśnej, 
a nie wokół zalewu, jak było planowane.

NA PRZYSZŁOŚĆ
– Jak Pan widzi kolejne edycje, można się spo-
dziewać jakiś zmian, czy jeszcze za wcześnie 
o tym mówić? 
– Będą biegi dzieci wokół zalewu (pętla ma 
1km), sztafety. Być może uda się włączyć jakieś 
inne zajęcia sprawnościowe. Impreza ma swo-
ich stałych, wiernych uczestników, stałą wierną 
grupę sponsorów, patrona medycznego, własną 
oprawę. Już ugruntowała się w świadomości 

mieszkańców gminy. Za rok mała rocznica – pią-
ta edycja. Postaramy się zrobić coś dodatkowego. 
– Czy wśród uczestników przeważają osoby, 
które startują po raz kolejny, czy też ci, którzy 
biegną tutaj pierwszy raz? 
– Nie analizowałem tego pod tym kątem, ale 
dużo osób startuje w kolejnych edycjach. Znacz-
na część uczestników jest od nas z gminy, sporo 
z Pruszkowa. Jeśli chodzi o kluby sportowe – to 
szpicę stanowi Filipides Teresin – Uczniowski 
Klub Sportowy na bardzo wysokim poziomie. Na 
dystansie 5 km, wśród kobiet na podium stanęły 
3 zawodniczki tego klubu, a zwyciężczyni – Eliza 
Galińska, zajęła 3 miejsce w klasyfikacji general-
nej. 

POWRÓT NA STARĄ TRASĘ
W ubiegłym roku z powodu prac remontowych na 
Zalewie organizatorzy musieli zmienić miejsce 
rozgrywania imprezy, w tym roku biegi wróciły 
na starą trasę. Rok temu na obydwu dystansach 
pobiegło w sumie 225 osób. W tym roku fre-
kwencja była trochę wyższa (273). Na wszystkich 
uczestników czekały pamiątkowe medale. Zdo-
bywców miejsc 1–3, wśród kobiet i mężczyzn, 
uhonorowano statuetkami i nagrodami rzeczo-
wymi. Zwycięzcy w poszczególnych kategoriach 
wiekowych otrzymali dyplomy i nagrody rzeczo-
we, a członkowie najszybszej sztafety w kategorii 
męska, damska i mieszana – statuetki.
Radosław Chlebicki: – Dzieci za pierwszym ra-
zem nie chcieliśmy klasyfikować, bo widzieliśmy 
na innych imprezach, że niektórym było przykro, 

IV PÓŁMARATON – „LASY NAD UTRATĄ”
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GMINA MICHAŁOWICE

a młodsze nawet płakały. Nie było podium, wszystkie 
dzieci dostały takie same medale, jak pozostali biega-
cze. 

ZAWODY
Jako pierwszy zaplanowano bieg na 5 km. Punktu-
alnie o 10.00 sygnał do startu dała wójt Gminy 
Michałowice – Małgorzata Pachecka. Start półma-
ratonu zaplanowano na 11.00, a w czasie, kiedy jego 
uczestnicy byli na trasie, odbyły się biegi dzieci. 
Na trasie na biegnących czekały napoje i odżywcze 
przekąski, a zaraz po przekroczeniu linii mety za-
wodnicy otrzymywali z rąk wolontariuszy pamiątko-
we medale. 
Chętni mogli posilić się na stoisku Koła Kobiet Kre-
atywnych z Suchego Lasu, a także poddać odnowie 
w strefie masażu przygotowanej przez Specjalistyczne 
Centrum Rehabilitacji Vita. 

WYNIKI 
BIEG NA 5 KM
Kategoria Open:
Panie:
n I miejsce  – Eliza Galińska
n II miejsce – Lena Suchowolak
n III miejsce – Oliwia Rylska 
– wszystkie z klubu UKS Filipides Teresin
Panowie:
n I miejsce – Filip Chyłkowski z grupy „Rozbiegane 

Michałowice”;
n II miejsce – Krzysztof Wójcik – trener grupy „Roz-

biegane Michałowice”;
n III miejsce – Marcin Gruza.
Kategoria Mieszkańcy Gminy Michałowice:
n Najszybsza mieszkanka – Małgorzata Bujanow-

ska.
n Najszybszy mieszkaniec – Filip Chyłkowski z gru-

py „Rozbiegane Michałowice”.

Najstarsi uczestnicy biegu na 5 km: 
n Krystyna Tomaszewska i Julian Nowacki

PÓŁMARATON „LASY NAD UTRATĄ” 
Kategoria Open:
Panie
n I miejsce – Beata Zaręba;
n II miejsce – Anna Sobianek;
n III miejsce – Anna Ślusarczyk.
Panowie
n I miejsce – Damian Falandysz; 
n II miejsce – Daniel Pluta;
n III miejsce – Łukasz Korbacz.
Kategoria Mieszkańcy Gminy Michałowice:
n Najszybsza mieszkanka – Ewa Roman;
n Najszybszy mieszkaniec – Patryk Tkacz.
Wyniki Sztafet:
n Sztafety Męskie: I miejsce – Kojoty Team.
n Sztafety Kobiece: I miejsce – Rozbiegane Michało-

wiczanki.
n Sztafety Mieszane: I miejsce – Big Bad Wolf.

Oficjalne wyniki zawodów można znaleźć na: 
datasport.pl
Organizatorzy: Gmina Michałowice, AZS Warszawa i Ko-
mandor Biegu – Radosław Chlebicki.
Współorganizatorzy: AZS Warszawa oraz Ekobrygada.

Impreza została zorganizowana w ramach dotacji dla orga-
nizacji pozarządowych.

Tekst, zdjęcia oraz rozmowa z Komandorem Biegu:
Wojciech Grzesik

ZACHĘCAMY  do obejrzenia obszernej galerii 
kilkudziesięciu zdjęć z  półmaratonu „Lasy nad Utratą” 

– na  www.mocnestrony.com.pl

PÓŁMARATON. Pierwszy na mecie – Damian Falandysz

Najstarsi uczestnicy biegu na 5 km w towarzystwie Radosława Chlebickiego

Na zdjęciu: Finaliści półmaratonu – Damian Falandysz (1 miejsce) 
i Daniel Pluta (2 miejsce), w środku Radosław Chlebicki – Komandor Biegu
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WARTO PRZECZYTAĆ l PSYCHOLOGIA

„MIRECZEK. PATOOPOWIEŚĆ  
O MOIM OJCU” 

ALEKSANDRA ZBROJA
Ten mocny i niezwykle osobisty debiut literacki jest rozliczeniem się z nie-
odpowiedzialnym, wiecznie nieobecnym ojcem, chorującym na alkoho-
lizm. Tytułowego Mireczka „zabrała wódka”. Znikał na całe dni, a nawet 
miesiące, a po powrocie nie było lepiej. Praktycznie całe dzieciństwo Oli 
upłynęło u dziadków, bo matka również nie stroniła od alkoholu. Oboje 
rodzice zostali pozbawieni praw do wychowywania dziecka. W swojej 
książce autorka skupia się wyłącznie na ojcu, wspomina ich relację oraz 
jego nieudane próby wyjścia z nałogu i nawiązania kontaktu z córką. 
Matka jest tutaj postacią drugoplanową, dopełniającą dramatyczny 
obraz sytuacji rodzinnej. Po śmierci Mireczka Aleksandra Zbroja podej-
muje desperacką próbę zrozumienia ojca, rozmawia z jego dawnymi 
znajomymi i krewnymi, wyszukuje informacji na temat służby wojskowej, 
którą odbył w młodości. Szuka źródeł alkoholizmu i poddaje go obsesyj-
nej, miejscami makabrycznej analizie. Teksty naukowe i analizy mieszają 
się tutaj z realistycznym opisem efektów ubocznych choroby alkoholowej. 
Chęć otrzymania choć skrawka uwagi od ojca zamienia się co chwilę 
w złość, a miejscami nawet w nienawiść w stosunku do obojga rodziców. 
Strach i bezradność to podstawowe i permanentne uczucia dziecka z ro-
dziny alkoholowej. „Mireczek” to jedna z nielicznych pozycji literackich 
oddająca głos osobom cierpiącym z powodu alkoholizmu najbliższych.

„SŁONECZNIKI” 
HALINA SNOPKIEWICZ

Akcja powieści toczy się w latach 1948–1951. Książka napisana jest 
w formie pamiętnika nastolatki, która tuż po zakończeniu wojny wraca 
do nauki w liceum. Z zapisków i przemyśleń Lidki dowiadujemy się jak 
wyglądało powojenne życie młodzieży szkolnej, jak spędzano wtedy czas 
wolny, o czym rozmawiano i jak radzono sobie z trudną przeszłością. 
Główna bohaterka jest typem szkolnej „gwiazdy”, która wiedzie prym 
niemal w każdej sferze życia. Wadą powieści jest poświęcenie nadmier-
nej uwagi sprawom sercowym. Lidka jest osobą trochę próżną, lubi prze-
glądać się w oczach przedstawicieli płci przeciwnej. Bohaterka opisuje 
swoje codzienne życie w bardzo bezpośredni sposób, co daje wiarygod-
ny obraz powojennej rzeczywistości. Myślę, że właśnie z tego względu 
książka jest wartościową lekturą – w końcu kto nie chciałby przeczytać 
pamiętnika rówieśniczki swojej babci czy dziadka. Takie bieżące notatki 
o wiele lepiej oddają rzeczywistość niż przetworzone przez pamięć wspo-
mnienia z wczesnej młodości dzisiejszych 80-90-latków.

„D.E.S.I.G.N. DOMOWY ELEMENTARZ 
SPRZĘTÓW I GRATÓW NIECODZIENNYCH” 

EWA SOLARZ
Książka ta stanowi kontynuację kultowego D.O.M.K.U., ukazującego dzie-
ciom tajemnice i ciekawostki z zakresu architektury. Tym razem autorka 
zabiera nas w świat designu, co jest zupełnie nowatorskim pomysłem 
w literaturze dziecięcej. Mamy tu przedstawioną przystępnym językiem 
historię wzornictwa w pigułce. Przeglądamy się wspólnie najciekawszym 
sześćdziesięciu dziewięciu przedmiotom użytku domowego z ostatnich 
stu pięćdziesięciu lat. Fantazja designerów zaskakuje zarówno dzieci 
jak i dorosłych. Wśród opisanych przedmiotów znajdziemy chociażby 
kościotrupie lustro czy niezwykłą wyciskarkę do cytryn zaprojektowaną 
przez Philippe‘a Starcka. D.E.S.I.G.N. podobnie jak D.O.M.E.K. jest bo-
gato ilustrowaną przez Aleksandrę i Daniela Mizielińskich książeczką. To 
niezwykle inspirująca lektura, przekazująca dzieciom wiedzę, o której nie 
usłyszą w szkołach. Plusem tego malowniczego przewodnika po designie 
jest uniwersalność grupy odbiorców, do jakiej jest skierowany. Książecz-
ka może spodobać się zarówno dzieciom i to w każdym wieku, jak i ich 
rodzicom.

Poleca  Lucyna Dąbrowska

📖  WARTO PRZECZYTAĆ 📖  WARTO PRZECZYTAĆ 📖 Uważne dawkowanie 
sobie świata
Bez przerwy jesteśmy rozpraszani przez niesłychaną 
ilość informacji. Walczą one o naszą uwagę, przytła-
czają swoją intensywnością. To codzienność większo-
ści z nas i nawet już nas tak bardzo to nie razi, bo jest niejako wpisane 
w dzisiejszy świat. Naszym dniem rządzą smsy, komunikatory, telefony, 
maile, media społecznościowe. Podporządkowują sobie dynamikę nasze-
go dnia. Odrywają nas od zadań, na których próbujemy się skupić. Nie 
jest to tylko kwestia smartfonów, nasz świat jest pełen wysysaczy uwagi. 
Co robi z człowiekiem współczesna wielość informacji? 

PRZECIĄŻENIE
Z jednej strony łatwy dostęp do in-
formacji to oczywiście dobra rzecz. 
Internet jest pod tym względem 
wynalazkiem absolutnie znakomi-
tym. Możesz wpisać w Google’a 
najdziwniejsze zapytanie i praw-
dopodobnie dostaniesz na nią 
odpowiedź. Każda informa-
cja jest na wyciągnięcie ręki, 
a mówiąc dosłownie, na kilka 
kliknięć na klawiaturze. I gdy-
by te informacje pojawiały się 
wyłącznie na nasze życzenie to 
nie byłoby problemu. Problem po-
jawia się jednak wraz z natłokiem 
informacji. Na temat, który Cię inte-
resuje powstała już na pewno masa 
materiałów. Który wybrać? Jak prze-
czytać, obejrzeć, zobaczyć, przyswoić, 
posłuchać wszystkiego, co byś chciał? 
Mówiąc kolokwialnie, współcześnie 
mamy strasznie dużo treści na temat 
wszystkiego. I produkowanej jest jej 
jeszcze więcej, każdego dnia. Pojawia 
się stan przytłoczenia i przeciążenia, 
który wysysa z nas energię i w dłuższej 
perspektywie obniża poziom szczęścia. 
Sprawia, że przyswajamy informacje 
coraz bardziej pobieżnie, robiąc przy 
okazji jeszcze kilka innych czynności 
i wmawiając sobie, że pasuje nam taki 
multitasking. 

WYCZERPANIE EGO
Jak podaje J. Berger w książce „Efekt 
viralowy” ludzie wymieniają ze sobą 
16 tys. słów dziennie. Ciągłe reagowa-łe reagowa-e reagowa-
nie lub odpowiadanie na e-maile, te-
lefony i SMS-y ma negatywny wpływ 
na mózg, skraca czas koncentracji, 
utrudnia ukończenie zadań. Pojawia się 
tutaj zjawisko wyczerpania ego: każde 
powiadomienie lub wiadomość odbie-
ra nam energię i powoduje zmęczenie 
ego. Nasza codzienna energia jest zu-
żywana szybciej. Właśnie dlatego np. 
pod koniec dnia znacznie trudniej nam 
wytrwać w postanowieniach typu dieta, 
bo mamy na to mniej energii niż rano. 
Co ciekawe, każde powstrzymanie się 
od czegoś też zabiera nam energię. Jeśli 
słyszę powiadomienie o nowej wiado-
mości, ale nie reaguję na nią od razu, 
to tym samym także powoduję wysiłek 
dla mózgu – żeby się powstrzymać. Tak 
jak z jedzeniem ciastka – powstrzyma-m ciastka – powstrzyma-
nie się przed pokusą wymaga od nas 
wysiłku i energii. 

POBIEŻNOŚĆ
Wyczerpywanie się energii z biegiem 
dnia jest normalne. Ale źle jest, gdy 

następuje zbyt szybko i wyrządza to 
komuś krzywdę. Czyli np. gdy w pracy 
podejmujemy gorsze decyzje, bo jeste-
śmy zmęczeni, zbyt szybko wyssani 
z energii. Dobrze obrazuje to przykład 
przeanalizowanych w jednym badaniu 
sędziów. Okazało się, że sędziowie po 
przerwie na lunch rozpatrywali więcej 
wniosków o zwolnienie warunkowe 
pozytywnie niż przed lunchem, kiedy 
byli głodni, zmęczeni i brakowało im 
energii. Takie wyczerpanie ego może 
mieć więc bardzo złe skutki w życiu. 
Sprawia także, że otrzymywane infor-
macje przetwarzamy często bardzo po-
bieżnie. Skaczemy z tematu na temat, 
co ogromnie utrudnia nam poświęcenie 
się realizacji jednego zadania. Tę po-
bieżność widać szczególnie w sposo-
bie, w jakim funkcjonujemy w Interne-
cie. Z reguły „skaczemy po tekstach”: 
skanujemy je, przeglądamy nagłówki, 
zapoznajemy się z niewielkim frag-
mentem, wyciągamy smaczki, patrzy-
my na obrazki. Bardzo trudno przykuć 
naszą pełną uwagę na dłużej. 

MULTITASKING
Wiele osób twierdzi, że radzą sobie 
z tym natłokiem poprzez robienie kilku 
rzeczy naraz. Sądzą, że nie przeszka-
dza im, gdy robiąc określone zadanie, 
leci im w tle webinar, a oni jeszcze 
rozmawiają przez telefon. Takie funk-
cjonowanie ma nawet swoją nazwę 
– multitasking. Badania dowodzą jed-
nak, że jesteśmy w stanie robić efek-
tywnie tylko jedną rzecz naraz. Chodzi 
tu o czynność faktycznie wymagającą 
uwagi – nie czynności już dobrze opa-
nowane jak np. jazda samochodem. 
Umiejętność chodzenia jest już dla nas 
tak naturalna, że spokojnie możemy iść 
i równocześnie rozmawiać z kimś. Ale 
trudno rozmawiać z kimś i jednocześ-
nie czytać książkę. Wbrew temu, co się 
myśli o multitaskingu nie jest on rów-
noczesnym zajmowaniem się kilkoma 
rzeczami naraz, ale szybkim przerzu-

caniem uwagi na różne rzeczy. A ta-
kie częste przełączanie się na różne 
czynności bardzo obciąża mózg. 
Z badań wynika, że długotermi-
nowy multitasking obniża nam 
iloraz inteligencji nawet o 10 proc. 

NIŻSZA PRODUKTYWNOŚĆ
Natłok informacyjny i ciągłe roz-łe roz-e roz-

praszanie się czymś innym obniżają 
naszą produktywność. Zabierają nam 

czas potrzebny na staranne wykona-
nie określonego zadania. Utrudniają 
mobilizację, sprzyjają natomiast pro-
krastynacji, czyli zjawisku odwlekania 
czegoś w czasie. Spada nasza efektyw-
ność, zwiększa się natomiast ryzyko 
popełnienia błędu. Oczywiście nie na-
stąpi to po jednorazowym zerknięciu 
na telefon w pracy. Nastąpi jednak, jeśli 
rozpraszanie się stanie się naszym na-
wykiem. Naszej uwadze szkodzą właś-
nie takie małe rzeczy. 

CO ROBIĆ? 
Wyłączyć czasem telefon. Przeczytać 
uważnie jeden artykuł, zamiast kilku 
byle jak. Śledzić kilka kanałów na 
YouTube, a nie trzydzieści. Kończyć 
to, co się zaczęło. Ograniczać poten-
cjalne rozpraszacze do minimum. 
Świadomie kierować swoją uwagę na 
to, co naprawdę jest jej warte. Rozsąd-
nie tworzyć sobie cele na dany dzień. 
Stawiać na jakość, nie na ilość. Pielęg-
nować własne zasoby, takie jak czas, 
energia, uwaga i świadomie dawkować 
je światu.

Marlena Hess
BIBLIOGRAFIA:
• Jonah Berger „Efekt viralowy”, Warszawa 2021. 
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GMINA BRWINÓW l PORADY PRAWNE

Gmina BRWINÓW – wydarzenia i informacje

PAŁAC W PARKU NAGRODZONY
Brwinowski Pałac Kultury zajął drugie miejsce w II edycji Konkursu Re-
nowacja Roku Zabytków Mazowsza.

Gmina Brwinów zdobyła drugie miej-
sce za rewitalizację pałacu, który 
niegdyś był własnością rodziny 

Wierusz-Kowalskich w Brwinowie. 
Jury zwróciło tu uwagę na dbałość 
o szczegóły i wyczucie w projektowa-
niu nowych elementów wyposażenia. 
Doceniono również trafny dobór funkcji 
i przywrócenie zabytku społeczności 
lokalnej. 
Renowacja pałacu była dużym wyzwa-
niem, ale jednocześnie spełnieniem 
marzeń o przestronnym i funkcjonal-
nym miejscu i zadbanej przestrzeni 
publicznej od niedawna dostępnej dla 
mieszkańców. W Brwinowskim Pała-
cu Kultury, który jest obecnie siedzibą 
Gminnego Ośrodka Kultury, odbywają 
się m.in. koncerty, a także zajęcia mu-
zyczne, plastyczne, ceramiczne czy fo-
tograficzne. 

Przy ocenie zgłoszeń konkursowych 
jury brało pod uwagę m.in. wysoki po-
ziom i właściwy zakres badań konser-
watorskich, skalę i złożoność problemu 
konserwatorskiego, jaki został rozwią-

zany, a także zachowanie integralności 
i utrwalenie autentyzmu substancji za-
bytkowej. 
W skład jury konkursu weszli: prof. dr 
hab. inż. arch. Małgorzata Rozbicka – 
Politechnika Warszawska, prof. dr hab. 
Małgorzata Omilanowska-Kiljańczyk 
– historyk sztuki, była minister kultury 
i dziedzictwa narodowego, dr hab. Wie-
sław Procyk – Akademia Sztuk Pięknych 
w Warszawie, Rafał Rokiciński – Stowa-
rzyszenie Architektów Polskich, Jacek 
Rulewicz – Stowarzyszenie Konserwa-
torów Polskich, Dorota Gołębiewska 
– Towarzystwo Opieki nad Zabytkami.
Konkurs został zorganizowany przez 
samorząd Mazowsza i promuje dobre 
praktyki w opiece nad zabytkami. Na-
gradzane są w nim najlepsze przykła-
dy konserwacji, renowacji i adaptacji 
zabytków nieruchomych znajdujących 
się na terenie województwa mazowie-
ckiego.
Za zdobycie drugiego miejsca gmina 
Brwinów otrzymała 12 tys. zł. 

UG Brwinów

 DLACZEGO NIE DOSTAŁAM 
14 EMERYTURY?
Osiągnęłam już wiek emerytalny i na-
wet złożyłam już wszystkie papiery do 
ZUS wraz z wnioskiem o przyznanie mi 
emerytury. Jednak nie zwolniłam się 
jeszcze z pracy. Ciągle mam etat i za-
mierzam na nim przepracować jeszcze 
kilka lat. Ponieważ jestem już emeryt-
ką uznałam, że należy mi się, tak jak 
wszystkim, 14 emerytura, jednak jej 
nie dostałam. Czy w tej sytuacji powin-
nam pozwać ZUS?
Do tego, żeby dostać 14 emeryturę 
trzeba spełnić kilka warunków. Pod-
stawowy z nich uzależnia uzyskanie 
dodatkowego rocznego świadczenia 
pieniężnego dla emerytów i rencistów 
(bo tak formalnie nazywa się 14 eme-
rytura) od faktu posiadania na dzień 
24 sierpnia 2022 r. prawa do emerytu-
ry lub renty z Funduszu Ubezpieczeń 
Społecznych. Jeśli do tego wyliczone 
przez ZUS świadczenie nie prze-

kracza 4188,44 zł, emeryt uzyskuje 
uprawnienie do wypłaty dodatko-
wego świadczenia. Z listu wynika, 
że spełnia Pani obydwa te warunki. 
Niestety, jest jeszcze jeden konieczny 
do tego, żeby ZUS wypłacił dodat-
kową emeryturę. Chodzi o to, że na 
dzień 24 sierpnia 2022 r. świadczenie 
emerytalne nie może być zawieszo-
ne. A tak jest niestety w Pani przy-
padku. Jeśli emeryt nie zrezygnował 
z pracy, dalej jest zatrudniony na eta-
cie i odprowadzane są z tego tytułu 
składki na ZUS to uznać należy, że 
osoba, choć formalnie ma prawo do 
emerytury, to jednak jej nie dostaje. 
Jest ona zawieszona na czas pozo-
stawania w stosunku pracy. Przepisy 
emerytalne jasno stanowią, że prawo 
do emerytury ulega zawieszeniu i to 
bez względu na wysokość osiąganego 
przychodu uzyskiwanego przez eme-
ryta, jeżeli kontynuuje on zatrudnie-
nie bez rozwiązania uprzedniego sto-
sunku pracy z pracodawcą, na rzecz 

którego wykonywał on pracę bezpo-
średnio przed dniem nabycia prawa 
do emerytury. Fakt, że ZUS wydał 
decyzję o przyznaniu Pani emerytury 
i ustalił nawet jej wysokość nie ma 
znaczenia dla uprawnienia do uzy-
skania 14 emerytury. Dopóki Pani 
pracuje na etacie dopóty to świadcze-
nie nie zostanie wypłacone. Nawet 
gdyby teraz zrezygnowała Pani z pra-
cy, nic to nie zmieni. Pozostaje tylko 
rozpatrzenie możliwości rezygnacji 
z etatu w przyszłym roku, a i to przy 
założeniu, że 14 emerytura będzie 
wtedy wypłacana. I przy założeniu, 
że wysokość osiąganych przez Panią 
przychodów zmieści się w ustalonym 
ustawowo limicie.

DOKUMENTY OD STARYCH 
PRACODAWCÓW
Niedługo osiągnę wiek emerytalny, 
zacząłem więc przeglądać dokumenty 
ze starych miejsc pracy. Już widzę, że 
niektórych mi brakuje. Podpowiedzcie, 
gdzie mogę je znaleźć tak, żeby ZUS 
wyliczył mi pełną emeryturę.
Najmniej problemów jest z tymi by-
łymi pracodawcami, którzy jeszcze 
istnieją. Wtedy wystarczy się do 
nich zwrócić z prośbą o wystawienie 
duplikatów odpowiednich dokumen-
tów. Nie powinno być też kłopotów 

w sytuacji, gdy starzy pracodawcy 
mają swoich następców prawnych 
np. stara firma została przejęta przez 
inne przedsiębiorstwo. W takim 
przypadku zakład przejmujący przej-
muje także dokumentację pracowni-
czą prowadzoną w zakładzie przej-
mowanym. A to znaczy, że można się 
do niego zwrócić np. o wystawienie 
zaświadczenia o zatrudnieniu albo 
o osiągniętych zarobkach. Kłopoty 
zaczynają się wtedy, gdy starej firmy 
już nie ma, nie istnieje też jej następ-
ca prawny. Należy wówczas spraw-
dzić, co się stało z dokumentacją. 
Można to zrobić w bazie zlikwido-
wanych lub przekształconych zakła-
dów pracy prowadzonej przez ZUS 
na stronie internetowej. Znajdzie się 
tam miejsce przechowywania akt 
z nieistniejących lub przekształco-
nych firm. Zalicza się do nich nie 
tylko przedsiębiorstwa komercyjne, 
ale także np. organizacje związko-
we, PGR-y czy spółdzielnie. W tym 
ostatnim przypadku o dokumentację 
warto też zapytać organizacje spół-
dzielcze, w których spółdzielnia była 
zrzeszona. Działa też Archiwum 
Państwowe Dokumentacji Osobowej 
i Płacowej w Milanówku. Można 
w nim uzyskać zaświadczenia lub 
poświadczone kserokopie dokumen-
tacji dotyczącej wypłacanych wy-
nagrodzeń od starego pracodawcy.  

Warto też pamiętać, że przy ustala-
niu stażu emerytalnego ZUS bierze 
pod uwagę także inne dokumenty. 
Należą do nich np. stare umowy 
o pracę czy aneksy z podwyżkami 
do nich. Nawet nieaktualne dowody 
osobiste mogą stanowić dowód, jeśli 
są w nich pieczątki potwierdzające 
zatrudnienie w jakiejś firmie.

MINIMUM NA BANKOWYM 
KONCIE MUSI ZOSTAĆ
Mam zajęcie komornicze za zaległy 
kredyt konsumencki. Mam też kon-
to w banku. Czy komornik w ramach 
swoich działań może mi zabrać z niego 
ostatnią złotówkę?
Nie! Pieniądze znajdujące się na 
rachunkach oszczędnościowo-rozli-
czeniowych (typowy ROR), rachun-
kach oszczędnościowych, a nawet 
na lokatach terminowych co prawda 
podlegają zajęciu przez komornika, 
ale tylko do określonej przepisami 
wysokości. Poza zasięgiem komor-
nika pozostaje co miesiąc równowar-
tość 75% minimalnego wynagrodze-
nia.  W 2022 r. komornik musi więc 
zostawić na koncie 2257,50 zł.

Artur Borkowski
prawnik, od wielu lat skutecznie rozwiązuje 

prawne problemy związane z domem, 
rodziną i fi nansami

DOM l RODZINA l FINANSE

POMOC PRAWNA

MASZ PROBLEM PRAWNY? NAPISZ DO NAS. Pytanie można zadać drogą e-mailową pod 
adresem: redakcja@mocnestrony.com.pl w tytule e-maila wpisując: porada prawna. Pyta-
nie musi być zwięzłe i dotyczyć tylko jednego zagadnienia. Odpowiedź wyłącznie na łamach.
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Dzień Pamięci Więźniów Obozu Dulag 121 i Niosących Im Pomoc
Uroczystości upamiętniające ok. 600 tysięcy mieszkańców Warszawy i pobliskich 
miejscowości, którzy przeszli przez obóz w Dulag 121 i okolicznych mieszkańców 
pomagających więźniom oraz Powstańców Warszawskich co roku na przełomie 
września i października odbywają się w miejscu niemieckiego obozu przejściowego 
Durchgangslager 121 w Pruszkowie. 24 września 2022 r. żyjący jeszcze uczestnicy 
tamtych wydarzeń, przedstawiciele władz państwowych i samorządowych, delegacje 
wielu organizacji, szkół, placówek kulturalnych, służb mundurowych zebrali się pod 
pomnikiem „Tędy przeszła Warszawa” przy dawnej bocznicy kolejowej na terenie by-
łych Zakładów Naprawczych Taboru Kolejowego, gdzie przywożeni byli wypędzeni ze 
stolicy w czasie i po Powstaniu Warszawskim mieszkańcy.
Uroczystości po raz kolejny Patronatem Narodowym objął Prezydent Rzeczypospoli-
tej Polskiej Andrzej Duda. Organizatorami obchodów było Muzeum Dulag 121, Powiat 
Pruszkowski, Miasto Pruszków, Instytut Pamięci Narodowej, Urząd do Spraw Komba-
tantów i Osób Represjonowanych.

DELEGACJE W TWORKACH I NA ŻBIKOWIE. Przed 
głównymi uroczystościami niewielka ce-
remonia złożenia kwiatów odbyła się na 
Cmentarzu Szpitalnym w Tworkach pod 
tablicą upamiętniającą więźniów obozu 
przejściowego Dulag 121 w Pruszko-
wie, żołnierzy Powstania Warszawskiego 
1944 r. i ofiary cywilne na terenie cmen-
tarza w Tworkach. Następnie złożono 
kwiaty na Cmentarzu Żbikowskim pod 
tablicą upamiętniającą zmarłych i zamor-
dowanych więźniów obozu, którzy zosta-
li pochowani w zbiorowych mogiłach na 
terenie cmentarza.

OBCHODY POD POMNIKIEM „TĘDY PRZESZŁA 
WARSZAWA”. Przed uroczystościami ofi-
cjalnymi polową mszę świętą w intencji 
więźniów obozu Dulag 121 i niosących 
im pomoc odprawił ks. kanonik Bogdan 
Przegaliński – proboszcz parafii Niepo-
kalanego Poczęcia Najświętszej Maryi 
Panny w Żbikowie. Oprawę muzyczną 
Mszy Świętej zapewniła Orkiestra Dęta 

„Pruszkowianka” pod batutą Adama 
Malcherka.
Główną część obchodów rozpoczęło 
wprowadzenie przybyłych na uroczysto-
ści pocztów sztandarowych. Orkiestra 
Wojskowa odegrała Hymn Rzeczypo-
spolitej Polskiej. Uroczystościom asysto-
wała Kompania Reprezentacyjna Wojska 
Polskiego dowodzona przez ppor. Pawła 
Szubę.
Następnie odczytano listy od zaproszo-
nych członków władz i urzędów: Pre-
miera Mateusza Morawieckiego, Wice-
premiera, Ministra Obrony Narodowej 
Mariusza Błaszczaka, Ministra Jana 
Józefa Kasprzyka – Szefa Urzędu do 
Spraw Kombatantów i Osób Represjo-
nowanych, Prezesa partii „Prawo i Spra-
wiedliwość” Jarosława Kaczyńskiego 
oraz listy od  Marleny Maląg – Minister 
Rodziny i Polityki Społecznej, Konstan-
tego Radziwiłła – Wojewody Mazowie-
ckiego oraz Adama Struzika – Mar-
szałka Województwa Mazowieckiego. 

Następnie przemówienia wygłosili: dr 
Mateusz Szpytma – Zastępca Preze-
sa Instytutu Pamięci Narodowej oraz 
Krzysztof Rymuza – Starosta Prusz-
kowski i Paweł Makuch – Prezydent 
Pruszkowa.

„MOGĘ SIĘ TYLKO PRZED WAMI POKŁONIĆ”. 
Warte zacytowania są słowa Prezydenta 
Pawła Makucha, który powiedział m.in.: 
– Zastanawiałem się, co w takiej chwi-
li i w takim miejscu można powiedzieć 
o cierpieniu tych, którzy doświadczyli 
największych cierpień – ludności cywil-
nej. Mogę się tylko przed wami pokło-
nić i podziękować za postawę. Jestem 
przedstawicielem pokolenia, które nie 
zaznało wojny. Nie chcę powiedzieć jesz-
cze nie zaznało... Na pomniku jest napis 
– Tędy przeszła Warszawa. Patrząc na 
niego, mam w pamięci te ogromną licz-
bę ponad pół miliona ludzi. Chcę dopo-
wiedzieć – ... ale wyszła Polska, Europa 
i świat. Część z tych którzy przeszli przez 
ten obóz nie przeżyła, część nie wróci-
ła do Warszawy, duża część rozjechała 
się po Polsce, Europie i świecie. Drodzy 
mieszkańcy Pruszkowa! Tak samo, jak 
w 1944 roku, tak i teraz dajecie świade-
ctwo swojego serca. Do dnia dzisiejszego 
dajecie świadectwo ogromnych zbrodni 
na narodzie polskim, dokonanych przez 
Niemców. I, tak jak kiedyś pomagaliście 
więźniom obozu, tak dzisiaj mieszkańcy 
Pruszkowa i powiatu pruszkowskiego 
z oddaniem i zaangażowaniem pomaga-
ją naszym wschodnim sąsiadom. Cześć 
i chwała bohaterom. Wieczna pamięć 
poległym.

Najważniejszymi gośćmi byli oczywiście 
Świadkowie Historii – byli więźniowie 
obozu Dulag 121 oraz Powstańcy War-
szawscy i kombatanci z terenu Powiatu 
Pruszkowskiego i okolic. Duże wraże-
nie robiło kilkanaście pocztów sztanda-
rowych szkół podstawowych i średnich 
z Pruszkowa, Piastowa i innych gmin 
powiatu, a także harcerzy, organizacji 
kombatanckich, Policji i Straży Miejskiej 
z Warszawy i Pruszkowa.

„KOLUMBOWIE. ROCZNIK 20”. Bardzo wzru-
szającym momentem było wręczenie 
kpt. Zdzisławowi Zaborskiemu ps. Bły-
skawica Odznaki Pamiątkowej „Ko-
lumbowie Rocznik 20”, ustanowionej 
w stulecie odzyskania Niepodległości 
postanowieniem prezesa ŚZŻAK. Uro-
dzony w 1925 r. w Pruszkowie Zdzisław 
Zaborski to żołnierz AK VI Rejonu VII 
Obwodu „Obroża” Okręgu Warszawskie-
go, działacz środowisk kombatanckich, 
znawca wojennych dziejów Pruszkowa 
i jego okolic, a także autor książek po-
święconych tej tematyce: „Durchsgangla-
ger121. Niemiecka zbrodnia specjalna” 
czy „Trwaliśmy przy tobie, Warszawo”.
Odznaczała Anna Lewak – Sekretarz Za-
rządu Głównego Światowego Związku 
Żołnierzy Armii Krajowej, laudację wy-
głosił Robert Falkowski – Prezes Świa-
towego Związku Żołnierzy Armii Krajo-
wej Koło nr 6 w Pruszkowie.

SALWA HONOROWA. Po wręczeniu odzna-
czenia nastąpiło uroczyste odczytanie 
Apelu Pamięci przez oficera Pułku 
Reprezentacyjnego WP por. Marcina 

Zientarę, a następnie żołnierze Kompa-
nii Reprezentacyjnej WP oddali salwę 
honorową.

FILIE OBOZU DULAG 121. W pewnych okresach 
obóz nie mógł pomieścić ogromnej liczby 
„dostarczanych” ludzi i okupanci utwo-
rzyli dodatkowe pod obozy przejściowe: 
na terenie przedwojennych Państwowych 
Zakładów Inżynierii w Ursusie, w fabry-
ce „Era” we Włochach, w Ożarowie i w 
fabryce wyrobów gumowych w Piastowie. 

DZIESIĄTKI WIEŃCÓW I WIĄZANEK. Na zakoń-
czenie uroczystości odbyła się ceremonia 
złożenia wieńców i wiązanek kwiatów 
przed pomnikiem „Tędy Przeszła War-
szawa”. Jako pierwsi wiązankę złożyli 
Świadkowie Historii – byli więźniowie 
obozu Dulag 121: Janusz Bober z żoną 
Jadwigą Adrjańską-Bober, Danuta Char-
kiewicz, Tadeusz Cieślak i Marek Halter. 
Kwiaty złożyli przedstawiciele władz 
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państwowych: Zofia Romaszewska – 
były więzień obozu, doradca Prezydenta 
RP Andrzeja Dudy, Wojciech Labuda 
reprezentujący Prezesa Rady Ministrów 
Mateusza Morawieckiego, Grzegorz 
Kołpaczyński reprezentujący Ministra 
Obrony Narodowej Mariusza Błaszcza-
ka, a także reprezentanci państwowych 
instytucji, m.in. dr Mateusz Szpytma 
zastępca Prezesa IPN oraz Agniesz-
ka Kazimierczak reprezentująca Szefa 
Urzędu do Spraw Kombatantów i Osób 
Represjonowanych. Wiązanki złożyli 
także przedstawiciele władz lokalnych 
– Starosta Pruszkowski Krzysztof Rymu-
za, przewodniczący Rady Powiatu Rafał 
Sieradzki, Prezydent Pruszkowa Paweł 
Makuch i Wiceprzewodniczący Rady 
Miasta Piotr Bąk; w imieniu miasta Pia-
stowa – Burmistrz Piastowa Grzegorz 
Szuplewski z synem, Pełnomocnik ds. 
Strategii i Rozwoju  Zdzisław Brzeziński 
oraz Wiceprzewodniczący Rady Miasta 
Kazimierz Dymek; Wójt Raszyna – An-
drzej Zaręba; Zastępca Burmistrza Dziel-
nicy Ochota m.st. Warszawy Sławomir 
Umiński – od Rady i Zarządu dzielnicy. 
Od prezydenta m.st. Warszawy Rafała 
Trzaskowskiego wieniec złożyły dwie 
reprezentacyjne strażniczki miejskie.
W kolejce do pomnika ustawiły się repre-
zentacje stowarzyszeń kombatanckich 
i organizacji pozarządowym, m.in. Za-
rząd Główny Światowego Związku Żoł-
nierzy AK, ŚZŻAK Koło nr 6 w Prusz-
kowie, Stowarzyszenie Dzieci Powstania 
Warszawskiego 1944, Stowarzyszenie 
Dzieci Wojny, Stowarzyszenie Polskich 
Kombatantów w Pruszkowie, Pruszkow-
skie Towarzystwo Kulturalno-Naukowe, 
Hufiec ZHP Pruszków;  Instytucje kultu-
ry, m.in. Muzeum Getta Warszawskiego, 
Muzeum Warszawy, Muzeum Starożyt-
nego Hutnictwa Mazowieckiego, Ewa 
Sowa – dyrektor Miejskiego Ośrodka 
Kultury „Kamyk”, Grzegorz Zegadło – 
dyrektor Książnicy Pruszkowskiej im. 
Henryka Sienkiewicza oraz uczniowie, 
nauczyciele i dyrektorzy podstawowych 
i średnich szkół pruszkowskich i powia-
towych, a także dyrektorka Muzeum Du-
lag 121 Małgorzata Bojanowska razem 
z pracownikami. 

PO 78 LATACH CZUJĄ ZWIĄZEK Z TYM MIEJ-
SCEM. Skromnie, na końcu, nie wyczy-
tywana przez prowadzącego, złożyła 

kwiaty pani Regina Borkowska z ro-
dziną. Wspominała, że w czasie wojny 
mieszkała z rodzicami i siostrą Danusią 
na Woli. Pod koniec pierwszego tygo-
dnia powstania zostali wyrzuceni przez 
Niemców z domu. 12-letniej wówczas 
pani Reginy nie było w domu. Była na 
leczeniu u babci pod Warszawą. Tata 
został od razu oddzielony i rozstrzelany 
w jednej z masowych egzekucji w fabry-
ce Franaszka. Mama, Bronisława Karbat 
z 7-letnią Danusią zostały popędzone do 
obozu w Pruszkowie i „załadowane” do 
bydlęcego wagonu w jednym z pierw-
szych transportów. Na szczęście ciotce 
udało się je wykupić i z pomocą Polaków 
wydostały się poza obóz. Mama zmarła 
20 lat temu. Pani Regina mieszka w Oża-
rowie Mazowieckim i co roku przyjeżdża 
pod pomnik.
Rozmawiałem też z panem Wiesławem 
Wasilewskim, który przeszedł przez 
Dulag z mamą (miał wówcas 1,5 roku). 
Jego tata walczył i zginął w Powstaniu. 
Pan Wiesław w latach 80. był prezesem 
Sądu Rejonowego w Pruszkowie.
W maju 2022 roku zmarł inż. Tadeusz 
Kaczmarek, prezes Stowarzyszenia 
Dzieci Wojny, co rok przybywał na uro-
czystości. W obozie Dulag był z mamą. 
Miał wtedy 4 lata. Jeszcze za życia 
wspominał, że przechodzili przez obóz 
w Ursusie i dostał tam czarną kawę i ka-
wałek chleba. Potem doszli do Pruszko-
wa, gdzie zostali załadowani do pociągu 
do Oświęcimia. Mieli szczęście. W kie-
leckiem partyzanci wysadzili tory i cały 
transport został uwolniony.

ZAANGAŻOWAŁA SIĘ MŁODZIEŻ I SŁUŻBY MIEJ-
SKIE. Harcerki i harcerze z Hufca ZHP 
Pruszków oraz uczniowie z klasy mun-
durowej Liceum Ogólnokształcącego im. 
F. Nansena w Piastowie aktywnie wspar-
li organizatorów m.in. roznosząc wodę, 
podając wieńce, pomagając uczestnikom 
w przemieszczaniu się. Pruszkowska Po-

licja i Straż Miejska zadbały o porządek 
i bezpieczeństwo.

AUTOKAREM NA SPEKTAKL. Małgorzata Bo-
janowska – dyrektor Muzeum Dulag 121, 
zaprosiła wszystkich gości do udziału 
w dalszej części Obchodów Dnia Pamię-
ci w Centrum Kultury i Sportu w Prusz-
kowie. Na chętnych już czekały specjalne 
autobusy i w Sali Audytoryjnej, po słod-
kim poczęstunku, rozpoczął się spektakl 
muzyczny „Pejzaż polski” w wykonaniu 
zespołu Les Femmes, który zaprezento-
wał w ciekawej scenografii sceny z życia 
kobiet  XIX i XX wieku, przy muzyce 
najwybitniejszych polskich kompozyto-
rów. Koncert został zorganizowany we 
współpracy z Biurem Wydarzeń Kultu-
ralnych Instytutu Pamięci Narodowej.

KRÓTKIE PYTANIA. Przed rozpoczęciem 
uroczystości odbyłem krótką rozmowę 
z posłem Zdzisławem Sipierą: 
Od wielu lat, jako mieszkaniec Prusz-
kowa i samorządowiec, później urzęd-
nik państwowy wysokiego szczebla, 
uczestniczy pan w obchodach... 
– Tak. Ogromną rolę spełnił tutaj Koś-
ciół Katolicki, parafia żbikowska, która 
cały czas kultywowała tę pamięć. Już 
w latach 90. odbywały się msze, później 
z każdym rokiem to postępowało. Uro-
czystości odbywają się na terenie pry-
watnym. A jednak takie miejsce powin-
no być na terenie, będącym własnością 
Państwa Polskiego. Myślimy o najważ-
niejszych sprawach Polski. To jest nasza 
historia. My, Polacy, walczyliśmy o wol-
ną Polskę i nikt nam tego specjalnie nie 
chciał dać. Dlatego tym ludziom, którzy 
walczyli, chorowali, potem umierali czę-
sto w głodzie czy zapomnieniu należy 
się taka pamięć. To jest nasz obowiązek. 
Kiedy powstawało Muzeum Dulag byłem 
radnym i nie było wtedy żadnych różnic 
poglądów, wszyscy wspieraliśmy tę ideę. 
Powstał wtedy ten mały budyneczek, ale 
to jest namiastka tego, co powinno być. 
Dla mnie terenem najważniejszym jest 
teren tego budynku, gdzie był obóz przej-
ściowy. To jest historyczne miejsce. Pań-
stwo Polskie musi dbać o swoje sprawy. 
Co, według Pana powinno się robić, 
żeby pamięć takich miejsc przetrwała 
dla następnych pokoleń, żeby istniała 
w lokalnych społeczeństwach? 
– O tym pamiętać, to umiejętnie poka-
zywać i młodym ludziom i w średnim 
wieku, i tym, którzy przyjeżdżają. Wpro-
wadzić do szkół, w odpowiedni sposób 
podać, robić to stale, permanentnie, 
przez instytucje samorządowe i państwo-
we. Ważne są wydawnictwa, periodyki.

Jakby Pan skomentował nieobecność 
poważnej delegacji władz Warszawy 
na corocznych obchodach exodusu 
warszawiaków?
– Mieszkańcy Warszawy tędy przecho-
dzili. Każdego roku powinien na tych 
uroczystościach być Prezydent Warszawy 
– odpowiedział Zdzisław Sipiera.
Takie samo pytanie, dotyczące nieobec-
ności prezydenta Warszawy, zadałem 
zastępcy burmistrza warszawskiej dziel-
nicy Ochota – Sławomirowi Umińskie-
mu, jedynemu obecnemu na obchodach 
przedstawicielowi władz dzielnicowych.
– Trudno mi powiedzieć. My na Ocho-
cie przykładamy szczególną wagę do 
tych uroczystości. To jest Nasza Histo-
ria. Uważam, że naszym obowiązkiem 
jest być tutaj i pamiętać, póki nam sił 
starczy. Wiem, że w ubiegłym roku była 
obecna pani burmistrz naszej dzielnicy.
Dla przypomnienia – zarówno Prezydent, 
jak i burmistrzowie wszystkich dzielnic 
stolicy co roku otrzymują imienne zapro-
szenia na uczczenie pamięci ponad pół 
miliona mieszkańców Warszawy 1944 r. 
– więźniów Durchgangslager 121. 

SETKI TYSIĘCY WARSZAWIAKÓW. Dulag 
121 – niemiecki obóz przejściowy od 6 
sierpnia 1944 r. do 16 stycznia 1945 r. 
funkcjonował w opróżnionych halach 
warsztatowych na terenie byłych Zakła-
dów Naprawczych Taboru Kolejowego 
w Pruszkowie. Został utworzony dla wy-
pędzonych ze stolicy podczas Powstania 
Warszawskiego i po jego zakończeniu. 
W tym okresie – według różnych sza-
cunków – przeszło przez niego nawet 
do 650 tys. warszawiaków oraz miesz-
kańców podwarszawskich miejscowo-
ści, z czego od 60 tys. do 70 tys. trafiło 
do obozów koncentracyjnych. Główną 
funkcją obozu było pozyskanie spośród 
wypędzonych jak największej liczby 
osób zdolnych do przymusowej pracy na 
terenie III Rzeszy. Osoby, które uznano 
za niezdolne do pracy, transportowano 
do miejscowości na terenie Generalnego 
Gubernatorstwa. Okresowo Dulag 121 
pełnił też rolę obozu jenieckiego. Dzię-
ki temu, że w obozie pracował polski 
personel i ogromnemu zaangażowaniu 
okolicznych mieszkańców, od kilkudzie-
sięciu nawet do 100 tys. osób udało się 
uratować od wywózki w nieznane.
Warunki, jakie czekały wysiedlonych 
na miejscu, były nieludzkie. W halach 
panował niewyobrażalny brud i tłok. 
Ludzie zmuszeni byli spać na brudnej, 
zimnej, nierzadko mokrej lub pokrytej 
smarami betonowej posadzce. Gdzienie-
gdzie rozrzucono słomiane maty, które 
szybko stały się siedliskiem robactwa 
roznoszącego choroby zakaźne i wsza-
wicę. Dodatkowo przez hale przebiegały 
kanały rewizyjne, służące do naprawy 
pociągów, które szybko zapełniały się 
nieczystościami i śmieciami. W halach 
brakowało pitnej wody i sanitariatów. 
W momentach największego przepeł-
nienia część osób koczowała na zewnątrz 
hal.
Najliczniejszą grupę stanowiły osoby 
uznane za niezdolne do pracy: osoby 
starsze, chore, kobiety z małymi dzieć-
mi. W oczekiwaniu na podstawienie 
transportu odjeżdżającego w głąb Gene-
ralnego Gubernatorstwa spędzały w nie-
ludzkich warunkach od kilku do kilku-
nastu dni. Inna hala przeznaczona była 

dla osób podejrzewanych przez Gestapo 
o udział w Powstaniu – te kierowano do 
obozów koncentracyjnych.
Nieznana jest liczba więźniów obozu, 
którzy zmarli lub zginęli na jego terenie 
lub podczas transportów. Niestety, nie 
zachowała się większość niemieckiej do-
kumentacji.

CZEMU SŁUŻY MUZEUM DULAG 121. Muzeum 
Dulag 121 to placówka, dokumentująca 
historię niemieckiego obozu przejścio-
wego Dulag 121 oraz losy mieszkań-
ców Warszawy wypędzonych z miasta 
w czasie powstania 1944 roku. Muzeum 
stanowi samorządową instytucję kultu-
ry powiatu pruszkowskiego. Znajduje się 
przy ul. 3 Maja 8a w Pruszkowie, zostało 
utworzone w 2010 roku w specjalnie na 
ten cel zaprojektowanym przez architek-
ta Adama Misiorowskiego budynku, na 
obrzeżach byłych Zakładów Napraw-
czych Taboru Kolejowego (obecnie 
Millennium Logistic Park). Ekspozycja 
została przygotowana przez zespół pra-
cowników Muzeum Powstania Warszaw-
skiego. Autorem założeń programowych 
jest Jan Ołdakowski, dyrektor Muzeum 
Powstania. Większa część ekspozycji 
znajduje się na parterze budynku. Na 
piętrze umiejscowiono natomiast makie-
tę obozu (wykonaną w skali 1:160) oraz 
kino, w którym wyświetlane są filmy 
i prezentowane fotografie. Zwiedzający 
mają możliwość zapoznania się z liczny-
mi fotografiami, dokumentami, mapami, 
wycinkami prasowymi, przedmiotami 
oraz relacjami świadków utrwalonymi 
w formie elektronicznej. Od początku 
dyrektorką placówki i jej współtwórczy-
nią jest Małgorzata Bojanowska.

TAK POWSTAŁ NIEZWYKŁY POMNIK. 28 kwiet-
nia 1990 roku na terenie dawnego obozu 
Dulag 121 (wówczas na terenie Zakła-
dów Naprawczych Taboru Kolejowego 
w Pruszkowie) przed halą nr 5 odsłonię-
to pomnik „Tędy przeszła Warszawa”. 
O budowie pomnika zadecydował ów-
czesny dyrektor ZNTK Jerzy Kulesza. 
Projekt plastyczny wykonał wybitny 
architekt Oskar Hansen, a budowę nad-
zorował pracownik zakładu, mieszka-
niec Pruszkowa Jan Eljaszewicz, który 
jako 3,5-letnie dziecko przechodził wraz 
z matką przez Dulag 121. Jan Eljaszewicz 
wykonał także napisy będące elementa-
mi pomnika. Pomnik powstał ze środków 
ZNTK i dzięki społecznemu wkładowi 
pracowników tego przedsiębiorstwa. 
Centralnym miejscem pomnika jest roz-
łożysta topola czarna – drzewo, które we-
dług przekazów „pamięta” czasy obozu 
przejściowego. Wokół niego wkompo-
nowano pozostałe elementy pomnika: 
wykonaną z granitu rampę kolejową, 
która pojawiała się w licznych relacjach 
byłych więźniów, zachowany, oryginal-
ny tor kolejowy, drewniany krzyż oraz 
10 kamieni z nazwami warszawskich 
dzielnic, których mieszkańcy trafili do 
obozu w czasie exodusu Warszawy.
Od 1990 roku pomnik „Tędy przeszła 
Warszawa” jest miejscem corocznych 
obchodów.

Tekst i zdjęcia Jacek Sulewski

ZACHĘCAMY  do obejrzenia obszernej galerii 
kilkudziesięciu zdjęć z całej uroczystości 

– na  www.mocnestrony.com.pl
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BŁONIE l REKLAMA

Za nami konferencja
„Edukacja w małych muzeach”
Ogromna jest rola edukacji w placówkach muzealnych, w szczególności 
właśnie w tych mniejszych, które zwykle nie posiadają przyciągających 
niczym magnes zbiorów typu „Dama z gronostajem” Leonarda da Vin-
ci, „Bitwa pod Grunwaldem” Jana Matejki czy „Sąd Ostateczny” Hansa 
Memlinga. To na barkach edukatorów ciąży codziennie podtrzymanie za-
interesowania publiczności ekspozycją tak samo w małym, samorządo-
wym czy małym prywatnym muzeum czy izbie pamięci.

PRELEGENCI Z CAŁEJ POLSKI
Przez cały dzień (8 września) w Cen-
trum Kultury w Błoniu 47 pracowników 
instytucji muzealnych wysłuchało kil-
kunastu 20-minutowych wystąpień ko-
legów i koleżanek z całej Polski. Wśród 
prelegentów znaleźli się przedstawiciele 
Narodowego Instytutu Muzealnictwa 
i Ochrony Zbiorów (Warszawa), Mu-
zeum Pałacu Króla Jana II Sobieskiego 
w Wilanowie, Muzeum Plakatu w Wi-
lanowie, Muzeum im. Anny i Jarosława 
Iwaszkiewiczów w Stawisku, Muzeum 
Historycznego w Legionowie, Muzeum 
Starożytnego Hutnictwa Mazowieckie-
go im. Stefana Woydy w Pruszkowie. 
Nie dojechał (zapewne z przyczyn trwa-
jącej wojny na Ukrainie) przedstawiciel 
z Lwowskiego Uniwersytetu Narodo-
wego we Lwowie; dopisali szczęśliwie 
pracownicy innych polskich instytucji 

kultury, w tym Biblioteki Publicznej 
w Klukach, Muzeum Archeologicz-
nego w Krakowie, Muzeum Krako-
wa, Oddziału Martyrologii Radgoszcz 
Muzeum Tradycji Nieodległościowych 
w Łodzi oraz edukatorzy Szlaku Książąt 
Mazowieckich.

NOWE TRENDY W EDUKACJI 
MUZEALNEJ
Wystąpienia fachowców dały możli-
wość wymiany doświadczeń i pomy-
słów dotyczących muzealnej edukacji, 
która w dzisiejszych czasach musi anga-
żować wiele zmysłów i wykorzystywać 
różne metody, nawet naukowe (neuro-
nauka), np. gry, nowe technologie, ani-
mację, sztuki plastyczne, wychodzenie 
w teren i wiele innych. Pamiętać należy, 
że różne grupy odbiorców wymagają 
zupełnie odmiennego podejścia eduka-

torów. Istotna jest specyfika zbiorów, 
architektura przestrzeni i otoczenia, 
w którym dana instytucja prowadzi 
działalność. Warto wymienić działające 
w naszym regionie instytucje muzeal-
ne i inne o takim samym charakterze, 
np. Muzeum Starożytnego Hutnictwa 
Mazowieckiego im. Stefana Woydy 
w Pruszkowie, pruszkowskie Muze-
um Dulag 121, Filia Muzeum Harcer-
stwa w Dzielnicy Ursus (Dom Kultury 
„Kolorowa”), Izba Tożsamości Ursusa 
(Dom Kultury „Portiernia), Muzeum 
Miasta Piastowa, Muzeum Motoryzacji 
i Techniki w Piastowie, Muzeum Moto-
ryzacji i Techniki w Otrębusach, ogród-
-muzeum „Ogrody Soriano” (blisko 
Żółwina), Centrum Folkloru Polskiego 
Karolin, wspomniane Muzeum Ziemi 
Błońskiej, Muzeum św. Maksymiliana 
wraz z Muzeum strażackim i Muzeum 
Papieskim w Niepokalanowie, Muzeum 
Dworu Polskiego w Pilaszkowie wraz 
z Muzeum Pojazdów Konnych. pry-
watne muzeum historii Lipkowa i jego 
związków z Sienkiewiczem  w dworze 
w Lipkowie. Wśród nich wyróżnić mo-
żemy te o specyfice zbiorów i działalno-
ści zarówno w kontekście lokalnym, jak 
i ogólnopolskim.

HAMULCE EDUKACJI MUZEALNEJ 
TAKŻE W NASZYM REGIONIE
Edukacja, w szczególnie małych pla-
cówkach, napotyka wiele trudności. 
Ich pracownicy, w kontekście organi-
zowania działań edukacyjnych, muszą 

często mierzyć się ze stereotypowym 
postrzeganiem instytucji muzeum, 
a niejednokrotnie też wrogiej postawy 
społeczności lokalnej czy nawet nie-
zrozumienia roli muzeów i podobnych 
instytucji przez samorządowców. Wśród 
najczęstszych bolączek wymieniane 
były braki kadrowe i finansowe oraz nie-
odpowiednia przestrzeń (lub jej brak) do 
prowadzenia zajęć edukacyjnych. Wie-
le muzeów zmaga się także z brakiem 
miejsca na magazynowanie zbiorów, 
gdyż ekspozycja nie polega na wysta-
wieniu wszystkiego, a budo-
waniu odpowiednich scena-
riuszy i narracji dla wystaw 
stałych. Niedostępne na co 
dzień dla widzów eksponaty 
często służą tworzeniu cieka-
wych wystaw czasowych i kre-
owaniu wokół nich nowych 
działań edukacyjnych. Gorzej, 
gdy instytucje nie mają na nie 
miejsca ani realnych możliwo-
ści czasowych i kadrowych, 
aby takie wystawy powstawa-
ły. Edukacji nie sprzyja także 
brak dostępności obiektów dla 
osób z niepełnosprawnościami 
i ograniczeniami ruchowymi 
– w szczególności, jeśli ekspo-
zycje znajdują się na piętrach 
budynków bez wind, co nieste-
ty obserwujemy w naszym re-
gionie. Ku pokrzepieniu serc, 
wystąpienia prelegentów i roz-
mowy kuluarowe  dały uczest-

nikom wiele wskazówek i inspiracji, jak 
działać mimo trudności.
Ogólnopolska konferencja „Edukacja 
w małych Muzeach” zorganizowana 
została przez Muzeum Ziemi Błońskiej 
wspólnie z Forum Edukatorów Muzeal-
nych przy wsparciu Narodowego Insty-
tutu Muzealnictwa i Ochrony Zbiorów. 
To na pewno nie ostatnie tak potrzebne 
przedsięwzięcie.

Agnieszka Gorzkowska

Fot. Konrad Nieprzecki, Agnieszka Gorzkowska

n  BŁONIE: Nad edukacją w małych muzeach dyskutowali muzealnicy z całej Polski, także z naszego regionu

www.ursusweterynarz.pl
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GMINA BŁONIE

www.blonie.plGmina BŁONIE informuje

To już dwunasta edycja tego wspania-
łego wydarzenia. Muszę przyznać, że 
z każdym rokiem jestem pod wraże-
niem ilości talentów w naszej gminie. 
W piątek 23 września na Gliniankach 
malowało ponad 100 osób – głównie 

dzieci i młodzieży ze szkół i przed-
szkoli gminy Błonie. Wszyscy, któ-
rzy chcieli dokończyć swoje dzieło, 
bądź nie mieli możliwości przyjść 
w piątek – mogli spróbować swoich 
sił następnego dnia, w sobotę. 

Jestem przekonany, że gmina Bło-
nie ma wiele niezwykłych miejsc do 
zaoferowania. Nazwa pleneru jest 
bardzo adekwatna, gdyż w codzien-
nym pędzie nie jesteśmy w stanie 
dostrzec piękna w przyrodzie czy 

najbliższym otoczeniu. Obraz za-
trzymuje chwilę i pozwala nam ją 
docenić. A ta chwila będzie uchwy-
cona z innych perspektyw i zatrzy-
mana na papierze przez ponad sto 
osób! Nie będę ukrywał, że z nie-
cierpliwością czekam na wernisaż 
z dziełami naszych mieszkańców.

Dziękuję Centrum Kultury w Błoniu 
za zorganizowanie pleneru i dbanie 
o uczestników podczas jego trwania. 
Fakt, że jest to już dwunasta edycja 

jedynie utwierdza mnie w przekona-
niu, że talentów w naszej gminie nie 
brakuje! 
Serdecznie zapraszam Państwa 
na wernisaż, który planowany jest 
na początek listopada.
Zapraszam również do uczestnictwa 
za rok, któż wie jakie miejsce będzie-
my wtedy podziwiać?

ZENON RESZKA 
Burmistrz Błonia

fot. Marek Frejnik

Praca w MPWiK Sp. z o.o.
Miejskie Przedsiębiorstwo 

Wodociągów i Kanalizacji w Błoniu Sp. z o.o. zatrudni: 

Maszynistę urządzeń 
i obiektów kanalizacyjnych

Najważniejsze zadania tego stanowiska wymagają znajomo-
ści obsługi maszyn i urządzeń, reagowania na uszkodzenia 
maszyn oraz rozpoznawania i sygnalizowania lub usuwania 
wszelkich nieprawidłowości zanim zdążą one w istotny spo-

sób wpłynąć na proces produkcyjny.

Szczegółowe informacje na stronie www.blonie.pl. 

SPOTKANIA
Z MIESZKAŃCAMI

Zenon Reszka Burmistrz Błonia zaprasza 
na coroczne spotkania Burmistrza 

z mieszkańcami.
W spotkaniach udział wezmą naczelnicy 

wydziałów Urzędu Miejskiego, Dyrektor ZUK, 
Prezes MPWiK oraz przedstawiciele Policji.

11.10.2022 r. godz. 18.00
Bieniewice, Błonie Wieś, Dębówka, 

Nowe Faszczyce, Witanów
Miejsce spotkania: OSP Bieniewice

12.10.2022 r. godz. 18.00
Bieniewo-Wieś, Bieniewo-Parcela, Marysinek

Miejsce spotkania: OSP Bieniewo

13.10.2022 r. godz. 18.00
Bramki, Nowa Wieś, Piorunów, 

Wola Łuszczewska
Miejsce spotkania: Filia Centrum Kultury 

w Bramkach, ul. Długa 75

14.10.2022 r. godz. 18.00
Białuty, Cholewy, Górna Wieś, Nowa Górna, 
Nowy Łuszczewek, Stary Łuszczewek, Pass, 

Rochaliki, Wawrzyszew
Miejsce spotkania: OSP Górna Wieś

17.10.2022 r. godz. 18.00
Białutki, Kopytów, Łaźniew, Łaźniewek, Radzików, 

Radzików Wieś, Witki
Miejsce spotkania: Dom Kultury Radzików

18.10.2022 r. godz. 18.00
Osiedle „merowskie” oraz Konstantów, Łąki, 
Radonice, Rokitno, Stare Faszczyce, Żukówka

Miejsce spotkania: Zespół Szkół Nr 1, ul. Łąki 2

19.10.2022 r. godz. 18.00
Mieszkańcy Błonia i wszyscy, którzy nie mogli 

wziąć udziału w spotkaniach w innych terminach
Miejsce spotkania: Centrum Kultury w Błoniu

BURMISTRZ BŁONIA
Rynek 6, 05-870 Błonie

OGŁOSZENIE
W związku z przystąpieniem do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
części wsi Bieniewice, gm. Błonie 

(na podstawie Uchwały Nr  III/21/18 Rady Miejskiej w Błoniu 
z dnia 17 grudnia 2018 r.), 

informuję, że:

w dniu 17 października 2022 r. 
w godzinach od 16.00 do 17.30 w OSP Bieniewice 

odbędzie się spotkanie 
w celu przedstawienia rozwiązań przyjętych w projekcie 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla 
obszaru części wsi Bieniewice, gm. Błonie.

Z uwagi na skutki prawne wynikające z ustaleń przyjętych 
w miejscowym planie zagospodarowania przestrzennego, 
ważny jest udział w spotkaniu właścicieli gruntów objętych 
opracowaniem, w celu zgłoszenia ewentualnych uwag do 

przyjętych rozwiązań.
/-/ Zenon Reszka
Burmistrz Błonia

n  XII EDYCJA PLENERU MALARSKIEGO „BŁONIE – PIĘKNO, KTÓRE MĲ ASZ”

Tegoroczny plener malarski już za nami!
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PIASTÓW

www.piastow.plUrząd Miasta Piastów informuje

Bolt wprowadził w Piastowie dwa nowe i bezpieczne środki transportu 
miejskiego. Na piastowskich ulicach dostępnych jest kilkadziesiąt zielo-
nych rowerów i hulajnóg elektrycznych. To sposób na szybkie przemiesz-
czanie się po mieście, bez korków i czekania na przystanku.

M ieszkańcy i mieszkanki Piasto-
wa którzy są już użytkownikami 
aplikacji Bolt, zobaczą symbol 

hulajnogi i roweru w swojej aplikacji. 
Wybranie symbolu przeniesie użytkow-
nika do „wypożyczalni” jednośladów. 
Elektryczną hulajnogę czy rower można 
odblokować, skanując kod QR umiesz-
czony na kierownicy urządzenia. Przed 
rozpoczęciem pierwszego przejazdu 
każda użytkowniczka i użytkownik bę-
dzie się musiał zapoznać z instrukcją 
i wskazówkami w aplikacji dotyczący-
mi bezpiecznej jazdy oraz parkowania 
pojazdu. Osoby, które nie mają jeszcze 
aplikacji Bolt, mogą pobrać ją z Google 
Play (Android) lub App Store (iOS). 
Odblokowanie elektrycznej hulajnogi 
i roweru jest bezpłatne. Korzystający 
z aplikacji w Piastowie będą płacić za 
każdą minutę jazdy 85 groszy niezależ-
nie od tego który z jednośladów wybio-
rą.  
– Miasto Piastów zwraca szczególna 
uwagę na bezpieczeństwo wszystkich 
użytkowników ruchu drogowego. Ze 
względu na niewielką powierzchnię 
miasta przy jednocześnie dużej gęsto-
ści sieci drogowej i bardzo dużym na-
tężeniu ruchu transportowego sprawa 
bezpieczeństwa jest absolutnym prio-
rytetem. Nasze miasto przygotowuje się 
także do opracowania Planu Zrówno-
ważonej Mobilności Miejskiej, który to 
dokument powstaje w oparciu o infor-
macje od mieszkańców uzyskane w ra-
mach konsultacji społecznych. Chcemy, 
by tak ważna sprawa jaką jest szeroko 
rozumiana zrównoważona mobilność 
miejska znalazła rozwiązanie zgodne 
z oczekiwaniami Piastowian. Stąd dzia-
łania na rzecz promocji transportu zbio-
rowego, który w ramach miejskiej linii 
autobusowej P1 od ponad dwóch lat jest 
bezpłatny oraz wsparcie wszelkich form 

transportu niskoemisyjnego – komen-
tuje Grzegorz Szuplewski, Burmistrz 
Miasta Piastowa.
– Dopasowujemy nasze operacje do 
potrzeb lokalnej społeczności, wprowa-
dzamy konieczne ograniczenia w zakre-
sie prędkości jazdy i parkowania. To, że 
mieszkańcy i mieszkanki Piastowa już 
mogą korzystać z naszych rozwiązań 
mikromobilnych potwierdza, że obrana 
strategia jest skuteczna. Naszym celem 
jest zwiększenie mobilności mieszkań-
ców miast poprzez udostępnianie in-
nowacyjnych metod transportu mając 
na uwadze dbałość o środowisko natu-
ralne. Hulajnogi i rowery elektryczne 
uzupełniają się wzajemnie, ponieważ 
odpowiadają na różne potrzeby trans-
portowe użytkowników. Hulajnoga jest 
najbardziej efektywnym rozwiązaniem 
na krótkich dystansach do 4 kilome-
trów, podczas gdy rowery elektryczne 
sprawdzą się do pokonywania dłuż-
szych tras od 5 do 10 kilometrów – mówi 
Valerii Romanov, Bolt Rentals Coun-
try Manager w Polsce.

O ROWERACH I HULAJNOGACH BOLT 
DOSTĘPNYCH W PIASTOWIE 
Rowery elektryczne Bolt zostały zapro-
jektowane przede wszystkim z myślą 
o bezpieczeństwie użytkowników, dlate-
go posiadają solidne hamulce bębnowe, 
odporne na przebicia opony pneuma-
tyczne. Dla użytkowników przydatna 
będzie funkcja ładowania telefonu za 
pomocą bezprzewodowej ładowarki, 
umieszczonej wygodnie na kierownicy. 
Rowery elektryczne Bolt mogą osiągnąć 
prędkość do 25 km/h. 
Hulajnogi Bolt dostępne w Piastowie 
pozwalają na pokonanie nawet 40 km 
na jednym ładowaniu. Przednie i tylne 
oświetlenie zapewniają bezpieczeń-
stwo podczas korzystania w godzinach 

późno popołudniowych. Dostosowana 
amortyzacja poprawia przyczepność do 
podłoża i płynną jazdę. Maksymalna 
prędkość jazdy hulajnogami Bolt zo-
stała ograniczona do 20 km/h zgodnie 
z wymogami prawa.

JAK JEŹDZIĆ BEZPIECZNIE I ZGODNIE 
Z PRZEPISAMI
Korzystanie z hulajnóg i rowerów elek-
trycznych Bolt jest niezwykle proste, 
jednak zalecane jest stosowanie się do 
ogólnych zasad bezpiecznej i odpowie-
dzialnej jazdy:

 n korzystania z kasku oraz wygodnego 
obuwia na płaskiej podeszwie,

 n jeżdżenia tylko w dozwolonych 
miejscach,

 n jeżdżenia w linii prostej, unikania 
ostrych zakrętów,

 n niekorzystania z hulajnogi/ roweru 
w czasie ekstremalnych warunków 
pogodowych,

 n niekorzystania z hulajnogi/ roweru 
pod wpływem środków odurzają-
cych,

 n korzystania z hulajnogi/ roweru sa-
memu – jednoślady są przeznaczone 
do użytku wyłącznie jednej osoby.

Parkowanie jest równie ważnym ele-
mentem odpowiedzialnego korzystania 
z miejskich hulajnóg i zostało uregulo-
wane w skali kraju w maju 2021. Zasady 
te opisane są również w aplikacji: 
Jednoślad, po zakończeniu jazdy, należy 
pozostawić w miejscu do tego przezna-
czonym, tzw. punkcie mobilności, które 
są już dostępne w niektórych miastach.
W przypadku, jeśli nie ma takiego miej-
sca - jak najbliżej zewnętrznej krawędzi 
chodnika najbardziej oddalonej od jezd-
ni oraz równolegle do tej krawędzi.
Przepisy nakazują zwrócenie uwagi na 
bezpieczeństwo osób z niepełnospraw-
nościami i zachowanie miejsca na chod-
niku o szerokości 1,5 m.

***
Bolt to europejska superaplikacja, której 
misją jest uczynienie mobilności miej-
skiej bardziej przystępną, bezpieczną 
i zrównoważoną.
Bolt ma 100 milionów klientek i klien-
tów w 45 krajach w Europie i Afryce. 
Celem firmy jest przyspieszyć rezyg-

nację z prywatnych aut na rzecz współ-
dzielonej mobilności, oferując lepsze 
rozwiązania dla różnych potrzeb, w tym 
przewozy, car-sharing i wypożyczalnię 

hulajnóg oraz dostawę jedzenia i arty-
kułów spożywczych.

Więcej informacji: www.bolt.eu 

 Bolt uruchomił hulajnogi i rowery 
elektryczne w Piastowie

Ogólnopolski Dzień Głośnego Czytania 
w przedszkolu Miejskim nr 3
29 września obchodziliśmy Ogólnopolski Dzień Głośnego Czytania. Jego 
patronką jest Janina Porazińska, autorka wielu wspaniałych książek dla 
dzieci – to jej dzień urodzin.

W Przedszkolu Miejskim nr 3 w dobo-
rowym, dorosłym towarzystwie:

 n Marii Makowskiej – Zastępcy Bur-
mistrza

 n Danuty Rusak – Dyrektor Przed-
szkola

 n Magdaleny Szlom – Prezes z To-
warzystwa Rozwijania Aktywności 
Dzieci „Szansa” Warszawa Ochota

 n Doroty Nurzyńskiej – Przewodni-
czącej Rady Rodziców

 n Małgorzaty Turos – emerytowanej 
nauczycielki przedszkola

przeczytano głośno  „Lokomotywę” 
Juliana Tuwima, a Zespół Nauczycieli 
wspaniale zainscenizował „Królewnę 
Śnieżkę”.

Głośne czytanie dzieciom jest obecne 
w przedszkolach na co dzień i od świę-
ta, ale w tak nadzwyczajnym wydaniu 
– było nie lada atrakcją. Dzieci jak za-
czarowane. Na pewno warto im czytać!
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GMINA OŻARÓW MAZOWIECKI

Gmina OŻARÓW MAZOWIECKI

Wręczenie stypendium UCZEŃ ROKU 
22 września 2022 r., podczas sesji Rady Miejskiej w Ożarowie Mazo-
wieckim, odbyło się uroczyste wręczenie stypendiów „Uczeń Roku”, 
przyznanych przez Pana Pawła Kanclerza, Burmistrza Ożarowa Mazo-
wieckiego, w ramach I edycji Lokalnego Programu Wspierana Edukacji 
Uzdolnionych Dzieci i Młodzieży. Stypendium otrzymało troje uczniów 
szkół podstawowych, wyróżnionych za szczególne zaangażowanie w ży-
cie szkoły, gminy, odnoszących sukcesy na gruncie lokalnym na rzecz 
samorządu i wolontariatu w roku szkolnym 2021/2022.

Stypendium zostało przyznane  tym 
uczniom, którzy uzyskali największą 
liczbę punktów za spełnienie ustalonych 
kryteriów w kolejności I, II i III miejsce:

 n I miejsce zajął Tomasz Szymankie-
wicz, uczeń Szkoły Podstawowej nr 1 
im. Janusza Kusocińskiego w Ożaro-
wie Mazowieckim.

 n II miejsce zajęła Karolina Kaczorow-
ska, uczennica Szkoły Podstawowej 
im. Wandy Rutkiewicz w Duchni-
cach.

 n III miejsce zajęła Natalia Dragan, 
uczennica Szkoły Podstawowej nr 2 
im. Obrońców Warszawy w Ożaro-
wie Mazowieckim.

Laureaci otrzymali listy gratulacyjne 
oraz stypendia w wysokości: 5000 zł 
za I miejsce, 3000 zł za II miejsce oraz 
2000 za III miejsce, wręczone w obec-
ności rodziców przez Zastępcę Bur-
mistrza, Pana Dariusza Skarżyńskiego 
oraz wiceprzewodniczącego Rady Miej-
skiej w Ożarowie Mazowieckim, Pana 
Lecha Toruszewskiego. 
Laureatom oraz ich rodzicom serdecz-
nie gratulujemy i życzymy kolejnych 
sukcesów. 

MICHAŁ TURKAS
Dyrektor Biura Oświaty 

Gminy Ożarów Mazowiecki

Bezpłatne szczepienia 
przeciwko grypie dla mieszkańców 
Gminy Ożarów Mazowiecki 
powyżej 50 roku życia 
Zapraszamy mieszkańców gminy powyżej 50 roku życia (zameldo-
wanych na pobyt stały lub wpisanych do stałego rejestru wyborców) 
na bezpłatne szczepienia przeciwko grypie.

Koszt szczepienia w całości pokrywany 
jest z budżetu Gminy Ożarów Mazo-
wiecki. 
Świadczenie polegające na 
zaszczepieniu przeciwko grypie osoby 
kwalifikującej się będzie udzielone 
każdej z tych osób, która wyrazi 
pisemną zgodę na szczepienie oraz jeśli 
podczas wizyty lekarskiej nie zostaną 
stwierdzone przeciwwskazania do za-
szczepienia. 
Podanie szczepionki poprzedzone zo-
stanie badaniem lekarskim oraz wywia-
dem w celu stwierdzenia ewentualnych 
przeciwwskazań. 

W przypadku, gdy zgłaszający się do 
szczepienia pacjent, zadeklarowany jest 
w innym podmiocie leczniczym, niż 
wyłoniony w konkursie realizator pro-
gramu, musi dostarczyć zaświadczenie 

lekarskie o stanie zdrowia od swojego 
lekarza POZ.

SZCZEPIENIA REALIZUJĄ: 
 n Gminny Samodzielny Publiczny 

Zakład Lecznictwa Otwartego 
(GSPZLO), ul. Konopnickiej 9, 
05-850 Ożarów Mazowiecki.

  Informacja i rejestracja: 
22 344 86 00 

 n Gminny Samodzielny Publiczny 
Zakład Lecznictwa Otwartego 
(GSPZLO) Filia w Józefowie, 
ul. Lipowa 28A, 05-860 Płocho-
cin.

  Informacja i rejestracja: 
22 344 86 50 

REJESTRACJA: od poniedziałku do 
piątku w godz. 7.00 –18.00. 

ZAPRASZAMY!
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URSUS: Każdy może zgłosić uwagi do planu miejscowego. 
Teren wyjątkowy, bo wpisany do rejestru zabytków
Trwają prace nad planem miejscowym terenów poprzemysłowych 
w rejonie Orłów Piastowskich – część II obszar „C”. Właśnie nastąpi-
ło ponowne wyłożenie do publicznego wglądu projektu miejscowego 
planu przez zmiany ze względu na poprawki Komisji Ładu Przestrzen-
nego Rady m.st. Warszawy. Swoje uwagi można zgłaszać do 3 listo-
pada 2022.

O mawiany plan miejscowy obejmuje 
dawne tereny przemysłowe w  re-
jonie ulic Cierlickiej i Dyrekcyjnej. 

Cały teren opracowania (działki o łącz-
nej powierzchni ok. 1,5 ha o numerach 
ewidencyjnych 140 i 141 z obrębu 2-09-
09) znajduje się w granicach zespołu 
dawnych Zakładów Mechanicznych 
„Ursus”, który jest wpisany do rejestru 
zabytków od końca 2019 roku. Na ob-
szarze znajdują chronione prawem za-
bytkowe obiekty: odlewnia aluminium, 
modelarnia oraz transformatornia, jak 
również budynek wpisany do Gminnej 
Ewidencji Zabytków – skład skrzyń. 
Plan ma określić zasady zagospodaro-
wania i parametry kształtowania nowej 
zabudowy oraz ochrony historycznego 
zespołu zabudowy. Co istotne, dopusz-
czono na dyskutowanym terenie usłu-
gi z zakresu oświaty, nauki, kultury, 
żłobków, klubów dziecięcych, zdrowia 
i ośrodków opiekuńczo-wychowaw-
czych oraz usunięto zakaz nadbudowy 
dla budynków zabytkowych. Plan skła-
da się z nierozerwalnych elementów: 
z tekstu planu (stanowi  treść uchwały 
rady miasta), oraz rysunku planu (jest 
ilustracją do tekstu). Z tekstem i ry-
sunkiem projektu planu miejscowego 
można zapoznać się w Biurze Archi-
tektury i Planowania Przestrzennego 
(Aleje Jerozolimskie 44, poziom -1, 
wejście od WOM, od poniedziałku do 
piątku w godz. 8:00–16:00. Szybciej 
jest przez Internet https://konsultacje.
um.warszawa.pl/orlow_piastowskich_
czesc_2_C

Udział w konsultacjach
Każdy może złożyć uwagi do planu 
i proponować zmiany, jeśli jego zda-
niem powinny zostać wprowadzone 
w przygotowanym projekcie planu, 
zanim stanie się on obowiązującym 
prawem. Wszystkie głosy są tak samo 
ważne. Nie ma znaczenia, czy jest się 
właścicielem gruntu, mieszkańcem 
obszaru objętego planem, czy jakiego-
kolwiek innego fragmentu miasta, czy 
reprezentuje się tylko własny interes lub 
potrzeby grupy osób, stowarzyszenia, 
fundacji itp. Każda sprawa jest indy-
widualnie rozpatrywana przez autorów 
planu – urbanistów i architektów, a osta-
tecznie przez Prezydenta i radnych. 

Jak zgłaszać uwagi
 n podczas dyskusji publicznej on-

-line 4 października (wto-
rek) o godz. 17:00.  
Dyskusję można będzie śledzić na 
YouTube https://youtu.be/
JS3XZrUoTp0 (oglądać spotkanie 
i dyskutować na czacie). Jednocześ-
nie można dołączyć do spotkania na 
platformie ZOOM i zabrać tam głos 
w dyskusji z fonią i wizją. Uczest-
nicy proszeni są o wcześniejszego 
maila na dialogwplanowaniu@
um.warszawa.pl. Link do spotkania 
oraz instrukcja przesłana zostanie 
w mailu. Jeśli zechcemy zgłosić 
formalną uwagę podczas dyskusji 
on-line, musimy podać swoje dane 
osobowe: imię i nazwisko oraz adres 
dzwoniąc pod numer telefonu lub 
przesyłając je na adres e-mail wska-
zane w trakcie spotkania. 

 n mailowo na adres: sekretariat.
BAiPP@um.warszawa.pl

 n drogą pocztową na adres Biura 
Architektury i Planowania Prze-
strzennego Al. Jerozolimskie 44, 
00-024 Warszawa

 n osobiście w kancelarii głównej m.st. 
Warszawy, kancelarii Biura Archi-
tektury i Planowania Przestrzennego 
lub w Wydziałach Obsługi Miesz-
kańców w dzielnicy

 n możemy skorzystać z umieszczone-
go w ePUAP formularza ogólnego 
lub skorzystać z formularza samej 
uwagi do projektu planu, który jest 
zamieszczony na stronie https://
konsultacje.um.warszawa.pl/or-
low_piastowskich_czesc_2_C

 n na dyżurze telefonicznym projek-
tanta planu w czwartki 6 i 13 paź-
dziernika w godz. 13:00–16:00 pod 
numerem telefonu 22 325 81 08.

Uwaga złożona w terminie zostanie roz-
patrzona. Nie otrzymamy odpowiedzi, 
ale w Biuletynie Informacji Publicznej 
publikowany jest wykaz uwag wraz 
z informacją o tym, jak zostały rozpa-
trzone przez prezydenta Warszawy.

Na podstawie serwisu 
https://konsultacje.um.warszawa.pl/

Agnieszka Gorzkowska

PRUSZKÓW
MIEJSKI OŚRODEK KULTURY   
im. Aleksandra Kamińskiego 
„Kamyka” Pruszków, 
ul. Bohaterów Warszawy 4, 
tel.: (22) 728 39 40 
 www.mok-kamyk.pl          

6.10.2022 (czwartek), godz. 11.00
UROCZYSTA INAUGURACJA PRUSZKOW-
SKIEGO UNIWERSYTETU TRZECIEGO WIEKU 
W programie koncert „Piosenki okresu między-
wojennego” w wykonaniu Orkiestry z Chmiel-
nej oraz wernisaż prac uczestników Pracowni 
Rysunku i Malarstwa. Pruszkowski Uniwersytet 
Trzeciego Wieku to wykłady o różnorodnej te-
matyce, wycieczki, spacery, koncerty i wspólne 
wyjścia. 

MIEJSCE: sala audytoryjna MOK „Kamyk”

6–21.10.2022
WYSTAWA PRACOWNI RYSUNKU I MALAR-
STWA pod kierunkiem Andrzeja Jendrasiaka

Miejsce: foyer

7.10.2022 (piątek), godz. 16.30 i 17.45
NOWE ZAJĘCIA Z LEGOROBOTYKI

Zapraszamy dzieci w wieku 6–10 lat
Zapisy: www.mok-kamyk.pl/edukacyjne

 9.10.2022 (niedziela), godz. 10.30 i 12.00
PORANEK TEATRALNY DLA DZIECI – „NA 
TROPIE ZAGINIONEJ OPOWIEŚCI” spektakl 
w wykonaniu Teatru TRIP

 MIEJSCE: sala widowiskowa CDK

Bilety w cenie 10 zł dostępne od 26.09.2022 od godz. 
9:00 na stronie internetowej www.mok-kamyk.pl/bilety
Spektakl rekomendowany dla dzieci w wieku 3–12 lat

9.10.2022 (niedziela), godz. 16.00
„BĄDŹ MOIM NATCHNIENIEM” koncert Sławo-
mira Malinowskiego w ramach Pruszkowskiego 
Miesiąca Aktywnego Seniora

MIEJSCE: sala audytoryjna

Wejściówki dostępne od 3.10.2022 od godz. 9:00 na 
stronie www.mok-kamyk.pl/bilety

22.10.2022 (sobota)
PRUSZKOWSKI UNIWERSYTET DZIECIĘCY 
– WARSZTATY
• Badacz Odkrywca – temat: Jak wata na paty-

ku, czyli DNA na wykałaczce.
• Było sobie miasto – temat: Witraże.
• Druk 3D – temat: Własny brelok. 

MIEJSCE: pracownie 1.64, 1.67, 1.69 MOK „Kamyk”

   29.10.2022 (sobota), godz. 18.00
Nakręceni na Film! Pruszkowskie Spotkania 
Filmowe
„DRIVE MY CAR” (2021)

MIEJSCE: sala audytoryjna MOK „Kamyk”, 

Reżyseria: Ryūsuke Hamaguchi
Gatunek: Dramat
Produkcja: Japonia
Aktor teatralny i reżyser żyje w szczęśliwym małżeństwie. 
Pewnego dnia jego żona znika. Film nagrodzony 
Oskarem w 2022 roku za najlepszy pełnometrażowy film 
międzynarodowy.

WSTĘP BEZPŁATNY

Po projekcji dyskusja dla chętnych. 
Pokaz finansowany z budżetu Miasta Pruszkowa

PAŹDZIERNIK 2022
  
kulturalny 



Mocne Strony    |    6 PAŹDZIERNIKA 2022 R.    |    NR 17(135)/2022  (ROK VII) 15dzielnica URSUS m.st. Warszawy  |  dzielnica WŁOCHY m.st. Warszawy  |  miasto PIASTÓW  |  miasto PRUSZKÓW  |  gmina BRWINÓW  |  gmina MICHAŁOWICE  |  gmina OŻARÓW MAZOWIECKI  | gmina BŁONIE  |  gmina STARE BABICE

URSUS

W niedzielę, 25 września 2022 roku po godz. 9.00 mieszkańcy osiedla „Niedźwiadek” w Ursu-
sie ruszyli do okien zaintrygowani niecodziennymi odgłosami za oknem – rykiem i warkotem. 
Ulicami przemieszczało się gęsiego kilkadziesiąt żelaznych maszyn. Starsi mieszkańcy roz-
poznali te odgłosy. Najmłodsi nigdy wcześniej nie widzieli takich pojazdów „w naturze”. A to 
jechały traktory, które narodziły się właśnie tutaj 30, 50, a niektóre nawet przeszło 70 lat temu. 
Rozpoczął się II Zlot Zabytkowych Traktorów, zorganizowany z okazji 100. rocznicy wyproduko-
wania pierwszego ciągnika URSUS, zwanego ciągówką.

P omysłodawcą wydarzenia był Stefan Sobczak, 
mieszkaniec Ursusa, który zgłosił projekt zlo-
tu do budżetu obywatelskiego, ale niestety 

zabrakło w głosowaniu kilkudziesięciu głosów 
i projekt przepadł. Forma promocji budżetu oby-
watelskiego, aktywność mieszkańców – to temat 
na osobny artykuł. Urząd Dzielnicy nie mógł zre-
alizować pomysłu z budżetu, w Urzędzie Miasta 
Warszawy też nie było chęci i pieniędzy. Dwa lata 
wcześniej projekt obywatelski tego samego autora 
(I Zlot Traktorów) – został zrealizowany. Wtedy, 
pomimo pandemicznych ograniczeń, przybyło na 
nią ok. 2000 osób. 

NIE ZAPOMINAJMY O TRAKTORACH!
Od wielu lat w Ursusie działa niewielka, niefor-
malna grupa osób, która obrała sobie za cel oca-
lenie od zapomnienia jedynej w Polsce fabryki 
traktorów ZM URSUS, która zmechanizowa-
ła polską wieś (ponad 1,5 miliona ciągników), 
a przy okazji doprowadziła do powstania miasta 
Czechowice, a później Ursus. Społecznicy sta-
rali się, żeby powstało Muzeum Ursusa (fabryki 
i miejscowości/dzielnicy). Zloty traktorów to też 
inicjatywa członka tej grupy – Stefana Sobcza-
ka. W maju tego roku Dyrektor Ośrodka Kultury 
„Arsus” Bogusław Łopuszyński zdecydował się 
na organizację zlotu. Cel zacny – 100-lecie trak-
tora URSUS. Zaangażowali się społecznicy, ani-
matorka z „Arsusa” Bożena Iwaniukowicz razem 

ze Stefanem S. poświęcała na ten cel wszystkie 
siły również po pracy, pomagał skutecznie prezes 
PTTK Janusz Ptasiński, w promocję i pozyskanie 
prywatnych sponsorów zaangażowała się gazeta 
„Mocne Strony”. Udział i pomoc merytorycz-
ną zadeklarowało Narodowe Muzeum Techniki. 
W międzyczasie trzeba było przesunąć termin 
imprezy, ale w końcu – udało się, w dużej mie-
rze dzięki sponsorom. Kolekcjonerzy i pasjonaci 
traktorów z całej Polski mogli przygotowywać 
swoje maszyny na zlot.

EFEKT DZIAŁAŃ SPOŁECZNYCH I PRACY OK 
„ARSUS” PRZERÓSŁ WSZELKIE OCZEKIWANIA 
Odbyły się, entuzjastycznie witane, dwa prze-
jazdy wszystkich 40 traktorów po obu stronach 
Ursusa (o 9.00 i o 13.00). Dzień wcześniej, 
w sobotę, 16 zabytkowych traktorów stanęło 
pod Pałacem Kultury i Nauki, budząc niemałe 
zainteresowanie, po czym w asyście policyjnych 
radiowozów i motocykli ruszyły z Placu Defilad 
na miejsce Zlotu – do Ursusa.
Od 9.00 do 17.00 przez teren targowiska przy ul. 
Gierdziejewskiego 20, gdzie miało swoje stano-
wiska 40 zabytkowych traktorów – przewinęły się 
tłumy ludzi. Przybywali zainteresowani z dziel-
nicy Ursus, ale też z całej Warszawy, okolicz-
nych miejscowości, a nawet miejsc oddalonych 
o godziny jazdy. Przyszli również byli pracowni-
cy ZM Ursus. 

Rozmawiałem z panią Anną, która rozpoczęła pra-
cę w fabryce w 1951 r. i przepracowała tam 46 lat 
(ostatnie lata „na stołówce zakładowej”). Przyszli 
państwo Zbyszewscy, którzy grali siebie z okresu 
pracy w zakładach w nagradzanym na między-
narodowych festiwalach filmie Jaśminy Wójcik 
„Symfonia fabryki Ursus”, był Wojciech Ziółek – 
dyrektor generalny zakładów w latach 1985–1990, 
Marek Pietruszka – prezes RKS Ursus w latach 
1979–1987 (później prezes Legii Warszawa), który 
zaproponował zorganizowanie zlotu znanych spor-
towców, wywodzących się z Ursusa.
Dopisali również młodzi mieszkańcy dzielnicy. 
Większość przyszła z rodzinami, często trzypo-
koleniowymi. Przez cały czas trwania zlotu odby-
wały się rodzinne sesje fotograficzne, na których 
dzieci, tatusiowie, czasem nawet mamy – siadały 
za kierownicami zabytkowych maszyn. Zaintere-
sowanie nimi było ogromne, chociaż czasem trud-
no było dostać się do pierwszej linii. Takie tłumy 
tworzą się zazwyczaj na koncertach znanych 
gwiazd. I były gwiazdy – przyjechały wszystkie 
typy traktorów URSUS, począwszy od kilku eg-
zemplarzy 4-tonowych C-45 (produkcja w latach 
1947–1954) po malutkie C-308. Wszystkie spraw-
ne. Kluby starych ciągników i maszyn oraz pry-
watni kolekcjonerzy zjechali nawet z innych wo-
jewództw. Chętnie udzielali wszelkich informacji, 
w rozmowach uczestniczyli również pracownicy 
ZM Ursus, którzy przed laty tworzyli te maszy-
ny. Widać było wiele rozpromienionych twarzy, 
a niektórym nawet szkliły się oczy ze wzruszenia.
Swoje stoisko miała też „Stacja Muzeum” – mu-
zeum kolejnictwa, mieszczące się na terenie 
dawnego dworca Głównego w Warszawie. W po-
siadaniu muzeum są lokomotywy, które kiedyś 
jeździły na terenach ZM Ursus. Na stoisku muze-
um jeździł widowiskowo model jednego z takich 

składów. Przez cały czas z komina ciągnącej go 
lokomotywy leciał dym!
Na scenie odbywały się konkursy wiedzy o Ur-
susie i fabryce. Uczestniczyły dzieci, ale podpo-
wiadali rodzice i dziadkowie. Młodzi piosenkarze 
z DK „Portiernia” zaprezentowali swoje talenty 
muzyczne. Odbyły się wybory miss traktorzystek, 
w których ex equo zwyciężyły: znana w całej Pol-
sce w środowisku pasjonatów traktorów Milena, 
która swoim czerwonym „Ciapulkiem” – Ursu-
sem C-328, ozdobionym muszką i wspaniałymi 
rzęsami, przemierza w różnych rajdach tysiące 
kilometrów oraz Agnieszka, animatorka z Domu 
Kultury „Portiernia”, która wyrecytowała na sce-
nie własny wiersz, kończący się słowami: „Każdy 
orze dziś jak może, a ja kocham się w traktorze. 
Zaraz tutaj pożongluję i traktorem pokieruję”. 
I rzeczywiście – dała pokaz profesjonalnej żon-
glerki kilkoma piłeczkami naraz. Urocze trak-
torzystki dostały piękny model traktora Ursus, 
zasponsorowany przez sklep ATA. Sklep, który 
wystawiał na sprzedaż modele – sprzedał wszyst-
ko. Zabrakło pamiątkowych buttonów, liczonych 
w tysiącach, które na bieżąco dorabiała na spe-
cjalnym urządzeniu Agnieszka Gorzkowska, pro-
wadząca w Portierni” Izbę Tożsamości Ursusa. 
Na zlocie można było oglądać część eksponatów 
Izby. Koła Gospodyń Wiejskich z Miedniewic 

ZABYTKOWE TRAKTORY W URSUSIE
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URSUS

Galeria Sztuki Współczesnej „Ad-hoc” przy Ośrodku Kultury 
„Arsus” w Dzielnicy Ursus m.st. Warszawy zaprasza  
na WYSTAWĘ MALARSTWA Agnieszki Dąbrowskiej-Woźniak  
pt. „OSOBISTE BŁĄDZENIE PO MIASTACH”

WYSTAWA CZYNNA od 8 do 31 października 2022 r.

AGNIESZKA DĄBROWSKA-
WOŹNIAK 
– absolwentka Wydziału Malarstwa war-
szawskiej Akademii Sztuk Pięknych – dy-
plom u prof. Stefana Gierowskiego, aneks 
z grafiki warsztatowej u prof. Ireny Snar-
skiej w 1997 r. 

Stypendystka Ministra Kultury i Sztuki 
oraz Fundacji im. Tadeusza Kulisiewicza. 

Zawodowo związana z dzielnicą Ursus – 
uczy plastyki w Niepublicznej Podstawo-
wej Szkole Montessori oraz Liceum Mon-
tessori; jako nauczyciel plastyki pracuje 
także na Żoliborzu w Zespole Szkół nr 31 
im Jana Kilińskiego.

Swoje prace prezentuje na stronie www.
dabrowska-wozniak.pl oraz na Instagra-
mie

„OSOBISTE BŁĄDZENIE 
PO MIASTACH”
Na wystawę składają się przede wszyst-
kim prace z ostatnich dwóch lat, których 
inspiracją, impulsem powstania były róż-
ne miejsca – miasta. Błądzenie w tym 
wypadku to szukanie drogi, spacerowa-
nie czasem bez wyraźnego celu, snucie 
się i bieganie, poruszanie się w miejskiej 
przestrzeni. Wynikiem tych spacerów są 
obrazy, które przedstawiają czasem cha-
rakterystyczne punkty miasta, czasem 

jego drobny wycinek, czasem kompilację 
różnych elementów składających się na 
wrażenie, jakie dane miejsce zostawiło po 
sobie w pamięci artystki. Obrazy inspiro-
wane konkretnymi miejscami przeplatają 
się z pracami bardziej abstrakcyjnymi, 
przedstawiającymi konstrukcje niemożli-
we, drogi, labirynty, które prowadzą nas 
od jednego punktu do drugiego. Całości 
wystawy dopełniają akwarele, które są 
zapiskami wrażeń, swoistym szkicowni-
kiem. We wszystkich pracach dominuje 
bogactwo gam kolorystycznych, gęsta 
kompozycja i ekspresja.

Spotkanie z artystką  
podczas wernisażu 

8 października o godz. 17.00

w OK „ARSUS” Warszawa-Ur-
sus, ul. Traktorzystów 14

SERDECZNIE ZAPRASZAMY.

i Różana rozstawiły stoiska ze swoimi pyszny-
mi, domowymi wyrobami i z rękodziełem. Były 
food tracki, pamiątki, zabrakło wszystkiego... Nic 
dziwnego, imprezę odwiedziło – wg wyliczenia 
statystyka – co najmniej 6 tysięcy osób (!).

BĘDZIE MUZEUM URSUSA!
Wspaniałą ekspozycję zaprezentowało Narodo-
we Muzeum Techniki (NMT).  Zasław Adama-
szek, kierownik działu wystaw NMT i kurator 
wystawy zapewniał: – Nie mogło nas nie być na 
takiej wspaniałej imprezie!”. I przekazał bardzo 
interesujące informacje na temat głównego eks-
ponatu – bohatera imprezy: – Prezentujemy tutaj 
najcenniejszy ciągnik, który ma dokładnie 100 
lat – to ciągówka z 1922 r. Został nam przeka-
zany przez Polski Holding Obronny wraz z całą 
kolekcją (pozostałą po zakładowym muzeum ZM 
Ursus – przyp. red.), która wkrótce będzie pre-
zentowana w całości w Ursusie. Ta ciągówka jest 
niezwykle ciekawa. Kompaktowa i jak uniwer-
salna! Może pełnić funkcje nie tylko ciągnika. 

Po przełączeniu i przeniesieniu napędu na koło 
pasowe, które znajduje się z prawej strony ciąg-
nika – można było nim napędzać młockarnie, 
sieczkarnie, a nawet piłę tarczową. Został zrobio-
ny na wzorze Titana, ale mamy też do czynienia 
z polskim, ursusowym wkładem. – W szklanej 
gablotce prezentujemy pewną część memorabi-
liów, już z powojennej historii fabryki: puchary, 
piękną rzeźbę odlewnika, plakiety. Cały zbiór 
znajduje się w tej chwili w Chlewiskach, w na-

szym oddziale terenowym. W per-
spektywie najbliższych kilkunastu 
miesięcy Ursus otrzyma wspaniały 
prezent, bo ten zbiór, już pod nad-
zorem NMT wróci na teren Ursusa 
i znajdzie się w hali, w jednostce 
ekspozycyjno-edukacyjnej, któ-
ra nie tylko będzie prezentowała 
kompletny zbiór, pochodzący stąd, 
z Ursusa, ale będzie tam duża, 
doskonale wyposażona sala lekcji 
muzealnych, które będą związane 
z historią Ursusa i będą opowiada-
ły o potędze naszego przemysłu.
W trakcie rozmowy kurator za-
uważył, że ktoś ze zwiedzają-
cych chciał pokręcić kierownicą 

ciągówki i serce muzealnika kazało mu inter-
weniować: – Ciągówka jest zbyt cenna żeby ją 
uruchamiać i ryzykować uszkodzenie. Ona musi 
przetrwać co najmniej następne 100 lat, a ja my-
ślę, że będzie wieczna, bo taka konstrukcja jest 
niezniszczalna. Proszę do niej podchodzić z aten-
cją, nabożeństwem i umiłowaniem, nie kręcić 
kierownicą, bo to jest zbyt cenne – jedyny egzem-
plarz, a jego wartość można szacować w 6-cyfro-
wych liczbach. 
Na pożegnanie wszyscy traktorzyści otrzymali 
pamiątkowe, pięknie oprawione dyplomy, podpi-
sane przez burmistrzów dzielnicy, dyrektora OK 
Arsus i prezesa PTTK Ursus. Bez ich ogromnego 
zaangażowania zlot też nie mógłby się udać, ale 
sami mówili, że URSUSY wracają do domu.
Całość przedsięwzięcia z humorem, wdziękiem 
i profesjonalnie poprowadziła Bożena Iwaniuko-
wicz z OK „Arsus”.
Na zakończenie dyrektor Łopuszyński stanął na 
scenie w towarzystwie wiceburmistrzów Wiesława 
Krzemienia i Kazimierza Sternika, wiceprzewod-
niczącego Rady Dzielnicy Macieja Jakaczyńskie-
go i prezesa PTTK Oddział Ursus Janusza Ptasiń-
skiego, którzy również zabierali głos i powiedział: 
– Ponieważ jesteśmy głównym organizatorem 
– dziękuję wszystkim: zarządowi, radzie, całemu 

zespołowi pracowników, nie tylko OK „Arsus”, 
ale również DK „Portiernia” i zespołowi społecz-
nemu, który rozpoczął inicjatywę organizacji II 
Zlotu. Udało się! I stąd wielkie podziękowania. 
Bezpiecznej drogi wszystkim, którzy do nas przyje-
chali, gościom, widzom. Za rok będzie się również 
działo. To jest impreza nie tylko kulturalna. Trak-
tory to jest wielka sprawa, ogólnopolska, europej-
ska. Taką tożsamość chcemy przekazać i zostawić 
mieszkańcom dzielnicy Ursus. Dziękujemy!”.

Tekst i zdjęcia Jacek Sulewski

Zapraszamy  do obejrzenia wielkiej galerii  
zdjęć ze zlotu zabytkowych traktorów w Ursusie 

– na  www.mocnestrony.com.pl


